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Nie od dziś wiem, że każde słowo
krytyczne pod adresem miasta po-
woduje natychmiastową reakcję.
Przekonała się o tym Maja Szanter,
która napisała znakomity tekst o tym,
czy w owym mieście musi być brzyd-
ko.

Kwestia, czy się komu co podoba,
czy nie, pozostaje poza sferą dysku-
sji. Jeśli natomiast spojrzy się obiek-
tywnie na miasto, to trzeba skonstato-
wać, że brzydkie jest i to za sprawą
ostatnich działań. 

Bo, konsekwentnie niszczona jest
zieleń. Kiedyś jeden ze znaków firmo-
wych miasta. Konsekwentnie układa
się tu kilometry płyt, płytek i innego
współczesnego badziewia w miejsce
ładnych i niebanalnych chodników. A
wystarczy spojrzeć poza opłotki owe-
go najpiękniejszego miasta w galakty-
ce, aby zobaczyć, że wszyscy pielęg-
nują stare i niebanalne.

Czy to stan już na zawsze, czy
można coś zmienić – o tym w tekście
Mai Szanter. Zapraszamy na strony
8-9.

ROCH

W Gorzowie nie ma czegoś takiego jak estetyka
Nasze miasto potencjał ma wielki, a jest nim położenie. Wijąca się przez centrum rzeka, wzgórza, ogrom zieleni…
Dlaczego więc nie potrafimy zadbać o przestrzeń publiczną? Więcej na ten temat na stronach 8-9

Ładne, nieładne… 
… brzydkie, niebrzydkie. Oto
jest pytanie. I jednocześnie kij w
mrowisko czyli podpałka w
stosiku miłujących miasto na
siedmiu wzgórzach.
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ww  1.02.
1973, rozpoczęła się przebudo-
wa wiaduktu kolejowego; w ci-
ągu dwóch lat dokonano wy-
miany dwóch przęseł na jeden
duży, na wprost wylotu mostu
kołowego.
1993, otwarta została pierwsza
stołówka dla ubogich zorgani-
zowana przez Gorzowskie Sto-
warzyszenie Pomocy Bliźniemu
im. Brata Krystyna.
ww  2.02.
1343, przebywający w Gorzo-
wie margrabia Ludwik, „mając
wzgląd na prawdziwe posłusze-
ństwo” mieszczan gorzowskich,
nadał im prawo sprowadzania
ze Szczecina śledzi bez jakich-
kolwiek opłat celnych na tere-
nie Marchii.
ww  3.02.
1963, na lodowisku przy obec-
nym AWF rozegrano pierwszy w
Gorzowie hokejowy mecz towa-
rzyski, w którym drużyna MOS
Gorzów uległa LZS Międzyrzecz
7:9 (2:3, 1:4, 4:2).
ww  4.02.
1901, władze miejskie podjęły
decyzję o kanalizacji miasta; z
powodu kosztów z przedsięwzi-
ęcia tego wyłączone zostało
Zamoście.
ww  6.02.
1853, zm. Theodor Heinrich
Otto Burchardt (81 l.), świato-
wej sławy sadownik, twórca re-
nety landsberskiej, b. syndyk
miejski (1804-1834) i notariusz
(1815-1845).
1914, ur. Kazimierz Wnuk, ory-
ginał, bohater wielu anegdot,
w których występuje jako Szy-
mon Gięty, zm. w 1998 r.
ww  7.02.
2011, zm. Józef Sielczak (94
l.), pionier miasta i gorzow-
skiego sportu, jeden z pierw-
szych organizatorów lekkiej at-
letyki w mieście.
ww  8.02.
1987, zm. Papusza, wł. Broni-
sława Wajs (79 l.), poetka cy-
gańska, przez wiele lat związa-
na z Gorzowem (1953-1981).
2015, zm. Stanisław Lisowski,
„Szef” (85 l.), mechanik samo-
chodowy, rajdowiec, pionier go-
rzowskich sportów motorowych.
ww  9.02.
2018, w parku Siemiradzkiego
w pobliżu amfiteatru odsłonięto
tablicę poświęcona pamięci
ofiar rzezi wołyńskiej; tablicę
umieszczono na kamieniu, który
w 1984-2017 był obeliskiem
gen. N. Bierzarina (1904-1945).
ww  10.02.
1929, w Gorzowie zanotowano
29,2 st. mrozu; jest to najniż-
sza temperatura w historii
miasta.
1990, w 50. rocznicę maso-
wych zsyłek Polaków na Sybe-
rię w katedrze odsłonięto 
tablice pamiątkową, ufundo-
waną z inicjatywy Związku 
Sybiraków.
ww  11.02.
2008, rozpoczął się rozruch
fabryki monitorów tajwańskie-
go koncernu TPV Displays Pol-
ska.
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Prezes GTBS Tomasz
Gierczak podpisa³ we wto-
rek (24 stycznia) umowê ze
zwyciêzc¹ przetargu; Przed-
siêbiorstwo Us³ug Projekto-
wo Inwestycyjnych PLAN ma
teraz piêæ miesiêcy na wyko-
nanie dokumentacji projekto-
wo-kosztorysowej budowy.

Inwestycjê zaplanowano na
terenie o powierzchni prawie
siedmiu tysiêcy m2, zlokali-
zowanym przy ulicy Prze-
mys³owej i Prostej. Projekt
zak³ada budowê dwóch bu-
dynków, w których znajdzie
siê ³¹cznie oko³o 100 miesz-
kañ.

Spó³ka PLAN wykona kom-
pletn¹ dokumentacjê wraz z
uzyskaniem prawomocnego
pozwolenia na budowê.
Opracowane zostan¹ m.in.
projekt architektoniczno-bu-
dowlany, plan zagospoda-
rowania terenu, wymiary i
rozmieszczenie pomiesz-
czeñ oraz wizualizacja kon-
cepcji.

Ze wzglêdów bezpiecze-
ñstwa w budynkach nie prze-

widuje siê instalacji gazo-
wych, natomiast zastosowa-

ne zostan¹ odnawialne
Ÿród³a energii. Na terenie in-

westycji powstan¹ równie¿
tereny zielone, plac zabaw
oraz miejsca parkingowe.

- Projektanta wy³oniliœmy
dopiero w kolejnym przetar-
gu, ale warto by³o poczekaæ;
w koñcu znaleŸliœmy wyko-
nawcê, który sprosta naszym
wysokim wymaganiom w gra-
nicach wyznaczonych na ten
cel œrodków finansowych -
powiedzia³ prezes Gierczak.

Kolejnym etapem bêdzie
przetarg na roboty budowla-
ne, które bêd¹ mog³y ruszyæ
w przysz³ym roku. Pierwsi lo-
katorzy bêd¹ mogli wprowa-
dziæ siê dwa lata póŸniej.

Mieszkania, zgodnie z ide¹
towarzystw budownictwa
spo³ecznego, bêd¹ wynaj-
mowane, z przeznaczeniem
dla osób, które nie posiadaj¹
zdolnoœci kredytowej na kup-
no mieszkania, ale których
dochody s¹ za wysokie, aby
ubiegaæ siê o mieszkanie ko-
munalne.
WYDZIA³ PROMOCJI I INFORMACJI

Na Zawarciu będą nowe mieszkania
Na Zawarciu powstan¹ dwa budynki mieszkalne Gorzowskiego Towarzystwa Budownictwa Spo³ecznego.

Z otrzymanych danych do-
wiadujemy siê, ¿e urodzi³o
siê 729 dziewczynek i 712
ch³opców. Najczêœciej nada-
wanymi imionami dla dziew-
czynek by³y: Maria, Maja i
Pola, a dla ch³opców: Jan,
Leon i Tymon. 

W ubieg³ym roku powodze-
niem cieszy³y siê tak¿e imio-
na: Lena, Zuzanna, Hanna,
Laura, Zofia i Kornelia dla
dziewczynek oraz Marcel,
Szymon, Antoni, Bartosz,
Franciszek, Marcel, Julian,
Jakub i Leon dla ch³opców. 

W 2022 roku w naszym mie-
œcie rodzi³y siê tak¿e dzieci
cudzoziemców; najwiêcej
(148) Ukraiñców, ale tak¿e
Bia³orusinów (siedmioro),
Wietnamczyków (piêcioro),
Gruzinów (troje), Chiñczyków
(dwoje) oraz Litwinów, Uzbe-
ków i mieszkañców Indonezji
(po jednym). 

- Nadanie imienia dziecka
jest jednym z atrybutów
w³adzy rodzicielskiej nad
dzieckiem - przypomina Mi-
ros³awa Winnicka, kierow-
nik gorzowskiego Urzêdu
Stanu Cywilnego. 

Z drugiej strony w gorzow-
skim Urzêdzie Stanu Cywil-
nego sporz¹dzono 2098 ak-
tów zgonu, w tym 26, które

nast¹pi³y za granic¹. Zmar³o
1.098 gorzowian i tysi¹c go-
rzowianek. Co trzeci zgon
(650) dotyczy³ osób poni¿ej
60 roku ¿ycia; zmar³o 78 go-
rzowian w wieku do 20 lat,
113 w wieku 21-40 lat i 459
w wieku 41-60 lat. 

Je¿eli chodzi o œluby, to w
poprzednim roku w gorzow-
skim USC sporz¹dzono 395
aktów ma³¿eñstwa, w tym 69

œlubów zawartych za gra-
nic¹. Z czego 268 ma³¿eñstw
zawarto w Urzêdzie Stanu
Cywilnego, 108 to tzw. œluby
koœcielne, a 19 zawarto
przed kierownikiem USC, ale
poza „Pa³acem Œlubów”. 

Ma³¿eñstwo zawarli; 223
panny i 221 kawalerów, 95
rozwiedzionych pañ i 94 roz-
wiedzionych panów oraz 11
wdowców i osiem wdów. 

- 49 par odwo³a³o lub nie
dotar³o w wyznaczonym dniu
na ceremoniê zawarcia
zwi¹zku ma³¿eñskiego - po-
informowa³a nas Miros³awa
Winnicka. 

Na œlubnym kobiercu z go-
rzowiank¹ lub gorzowiani-
nem stanê³o 51 Ukraiñców i
Ukrainek, 23 Niemców lub
Niemek, 10 Bia³orusinów i
Bia³orusinek oraz dziesiêcio-

ro Brytyjczyków. Nie za-
brak³o tak¿e obywateli W³och
i USA (po 5), Uzbekistanu,
Rumunii, Czech, £otwy, Ho-
landii, Grecji, Irlandii, Danii,
Francji, Meksyku, Tunezji,
Egiptu i Mo³dawii (po 2) oraz
Norwegii, Portugalii, Finlan-
dii, Kanady, Konga, Turcji i…
Mauritiusa. 

To nie wszystko, bo w mi-
nionym roku w USC zareje-
strowano 219 wzmianek o
rozwodzie oraz siedem o se-
paracji ma³¿eñstwa, a tak¿e
464 wzmianki o zgonie
wspó³ma³¿onka. 25 pañ po
rozwodzie postanowi³o wró-
ciæ do nazwiska rodowego. 

Pomimo pandemii gorzow-
ski USC w 2022 roku zorga-
nizowa³ uroczystoœæ, pod-
czas której 89 parom z Go-
rzowa wrêczono medale za
wspólne wytrwanie w
zwi¹zku ma³¿eñskim co naj-
mniej 50 lat. 

W naszym mieœcie miesz-
ka 16 stulatków; czworo
(dwie panie i dwóch panów)
do³¹czy³o do tej grupy w
2022 roku, cztery osoby uro-
dzi³y siê w 1921 roku, trzy w
1920 roku, jedna w 1919 ro-
ku, dwie w 1918 i dwie w
1916 roku. 
WYDZIA³ PROMOCJI I INFORMACJI 

Ciekawostki z Urzędu Stanu Cywilnego
W 2022 roku w gorzowskim  Urzêdzie Stanu Cywilnego sporz¹dzono 1.441 aktów urodzeñ.

Prezes Tomasz Gierczak spodziewa się, że już za trzy lata do mieszkań wprowadzą się pier-
si lokatorzy
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W 2022 roku w gorzowskim w Urzędzie Stanu Cywilnego zawarto 268 małżeństw  
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- Jaki dla kierowanej
przez pana spó³ki by³ 2022
rok?

- To by³ rok niezwykle dyna-
miczny. W zasadzie by³ to
rok nieustaj¹cych zmian w
ka¿dym obszarze funkcjono-
wania spó³ki. By³ to te¿ rok
bardzo powa¿nych wyzwañ,
jakim by³o choæby postêpo-
wanie przetargowe na od-
biór, transport i zagospoda-
rowanie odpadów na naj-
bli¿sze trzy lata, które Inneko
po wielkiej, kilkumiesiêcznej
batalii wygra³o w zakresie
dwóch gorzowski sektorów.
- Z wyborem nowych
operatorów na wywóz nie-
czystoœci w Gorzowie i
okolicach by³o sporo za-
mieszania, które zaczê³o
siê od uniewa¿nienia jed-
nego z przetargów jeszcze
w 2021 roku. Na pocz¹tku
2022 roku mieliœmy kolej-
ne zaskakuj¹ce zwroty sy-
tuacji, ale czy ju¿ wszystko
dzia³a jak w szwajcarskim
zegarku? 

- Sytuacja ustabilizowa³a
siê, a zmiana operatorów, tj.
rozpoczêcie obs³ugi przez
Inneko we wrzeœniu 2022 ro-
ku by³o w zasadzie nieza-
uwa¿alne. Staramy siê bez
rozg³osu, rzetelnie wykony-
waæ nasz¹ pracê i widaæ
efekty, bo dostajemy sporo
pochwa³. Mieszkañcy widz¹,
¿e siê staramy dbaj¹c o
czystoœæ naszego otoczenia.
- Obecna segregacja od-
padów odbywa siê na piêæ
frakcji. Jak z tym radz¹ so-
bie gorzowianie po kilku-
letniej nauce?

- I dobrze, i niedobrze - a
zale¿y to od konkretnych
miejsc. I niekoniecznie cho-
dzi tu o osiedla. Bo standard
dba³oœci o segregacjê bywa
ró¿ny nawet na tej samej uli-
cy w altanach oddalonych od
siebie kilkadziesi¹t metrów.
Generalnie od kilku lat widaæ
poprawê.
- Kiedy monta¿ pó³pod-
ziemnych pojemników sta-
nie siê w Gorzowie zjawi-
skiem powszechnym?

- Ten typ pojemników i rów-
nie¿ obs³uga jest zdecydo-
wanie dro¿sza. W mojej opi-
nii takie pojemniki powinny
byæ skierowane tylko do

miejsc problematycznych
pod wzglêdem iloœci miejsca
na konwencjonalne pojemni-
ki naziemne b¹dŸ - co chyba
oczywiste - w miejscach re-
prezentacyjnych.
- Od niedawna w bazie
przy ulicy Podmiejskiej
dzia³a Biuro Obs³ugi Klien-
ta. Czy mieszkañcy ju¿ tam
zagl¹daj¹ i z jakimi spra-
wami zwracaj¹ siê naj-
czêœciej?

- Tak, oczywiœcie, korzy-
staj¹. Mieszkañcy przy-
chodz¹ sporadycznie, bo
iloœæ problemów jest du¿o
mniejsza ni¿ dwa - trzy lata
temu. Wynika to z tego, ¿e
mamy spore doœwiadczenie
w obs³udze. Jeœli ju¿ pojawi
siê klient to albo zg³asza
brak czy zaginiêcie pojemni-
ka, albo koniecznoœæ jego
podstawienia. Takie sprawy
za³atwiamy na bie¿¹co.
- Bardzo wa¿nym wyda-
rzeniem minionego roku
by³o przeniesienie Go-
rzowskiego Oœrodka Tech-
nologicznego do nowej
siedziby przy ulicy Targo-
wej i uruchomienie tam In-

kubatora Przedsiêbiorczo-
œci. Dlaczego ta decyzja
jest wa¿na dla gorzowskie-
go œrodowiska gospodar-
czego?

- Dlatego, ¿e Gorzowski
Oœrodek Technologiczny
staje siê realnie gorzowski,
bo przeniesiony zosta³ z po-
bliskich Stanowic. Poza tym
przy Targowej udostêpniono
powierzchnie biurowe dla
m³odych gorzowskich firm,

co ma s³u¿yæ rozwojowi gos-
podarczemu naszego 
miasta. Wczeœniej takich
mo¿liwoœci nie mieliœmy.
- Dosyæ d³ugo by³a ,,ukry-
wana’’ informacja o budo-
wie Miejskiej Elektrowni
S³onecznej. Dzisiaj wiado-
mo, ¿e pierwszy pr¹d ma z
niej pop³yn¹æ wiosn¹ 2024
roku, ale na inwestycjê po-
trzeba pó³ miliarda z³otych.
Czy te œrodki s¹ ju¿ zabez-
pieczone i kiedy rusz¹ pra-
ce budowlane?

- Nikt nie mia³ niczego do
ukrycia. Wiêkszoœæ doku-
mentów by³a na bie¿¹co
publikowana, ale cisza w
eterze by³a spowodowana

tym, ¿e pierwszy etap prac
to by³a ¿mudna, ale nie-
zbêdna biurokracja. Na pra-
ce budowlane trzeba jeszcze
poczekaæ. Wszystko jest za-
le¿ne od iloœci mocy
przy³¹czeniowej, która
bêdzie dostêpna. Dopiero
wówczas bêdzie prowadzo-
ne postêpowanie przetargo-
we dotycz¹ce prac w terenie.
Co do finansowania, to
w³aœnie jesteœmy w trakcie
opracowywania z wybranym
doradc¹ optymalnej strategii
realizacji i finansowania tej
strategicznej inwestycji.
- Powoli do koñca dobie-
gaj¹ prace nad powiêksze-
niem powierzchni cmenta-
rza komunalnego, którym
od kilku lat zarz¹dzacie
poprzez jedn¹ ze spó³ek-
córek.  Kiedy nast¹pi jego
otwarcie i na jaki czas wy-
starczy miejsca na nowe
pochówki?

- Obecnie dysponujemy
jeszcze miejscami w kwaterze
grobów pojedynczych (DZ9)
oraz kwaterze grobów urno-
wo-rodzinnych (DZ10). Sza-
cujemy, ¿e miejsca wystarcz¹
nam na oko³o dwóch 
miesiêcy. Na rozbudowywanej
czêœci cmentarza utworzymy
oko³o 1700 grobów, co zabez-
pieczy potrzeby na oko³o
trzech do trzech i pó³ roku.
- Co potem?
- Teren miejski jest rozleg³y

i zapewne bêd¹ projektowa-

ne i realizowane w kolejnych
latach nastêpne etapy rozbu-
dowy nekropolii.
- Jaki miniony rok by³ dla
dzia³alnoœci pola golfowe-
go - dumy Gorzowa?

- Zdecydowanie mo¿emy byæ
dumni z tego obiektu, bo to
najlepiej po³o¿one pole golfo-
we w Polsce. Pole powoli wy-
chodzi z kryzysu covidowego i
daje siê coraz lepiej poznaæ
gorzowianom. Coraz wiêcej
osób je odwiedza. Mamy
sekcjê seniorsk¹, juniorsk¹, a
wielu graczy odnosi sukcesy.
Jako ciekawostkê mogê po-
daæ, ¿e poza sportem mo¿na
siê tu napiæ ponoæ najsmacz-
niejszej kawy w Gorzowie.
- Podsumujmy te¿
dzia³ania prospo³eczne,
których w ka¿dym roku
jest bardzo du¿o. Czy tym
razem uda³o siê zrealizo-
waæ wszystko, co zosta³o
wczeœniej za³o¿one?

- Inneko jest firm¹ wra¿liw¹
spo³ecznie i bardzo aktywn¹.
Mam zespó³ ludzi, którzy
chêtnie anga¿uj¹ siê w ró¿ne
formy wsparcia. Poza tym
prowadzimy szereg akcji edu-
kacyjnych, by³o ich w minio-
nym roku oko³o piêædziesi¹t. 
- Która z tych akcji daje
panu osobiœcie najwiêcej
satysfakcji?

- Chyba najbardziej za-
pad³a mi w pamiêæ trudna,
kilkutygodniowa akcja pomo-
cy dla Ukrainy, koordynowa-
na w ca³ym Gorzowie przez
dyrektor Monikê Piaskowsk¹.
Mieszkañcy przynosili
ogromne iloœci rzeczy, a my
sprawnie kierowaliœmy kon-
woje do wskazanych miej-
scowoœci na Ukrainie. Dosta-
liœmy wiele podziêkowañ dla
naszych mieszkañców. 
- Na koniec tradycyjne
pytanie, jaki dla INNEKO
bêdzie 2023 rok?

- Zobaczymy - mówiê to z
du¿¹ doz¹ obaw. Mo¿e po-
wiem tak, niech ten rok
bêdzie bardziej stabilny i
przewidywalny ni¿ poprzed-
ni. To, ¿e bêdzie trudny, to
chyba wszyscy wiemy, ale
¿yczy³bym sobie, aby oto-
czenie prawne i gospodar-
cze a¿ tak nas nie zaskaki-
wa³o jak w 2022 roku.
- Dziêkujê za rozmowê.

2017, zm. prof. dr hab. Bogdan
J. Kunicki (71 l.), socjolog,
znawca antycznego sportu, pra-
cownik naukowy AWF i WSB, b.
dziekan (1987-1990) i prorektor
AWF (1999-2004), jeden z
twórców „stolika nr 1” i organi-
zatorów GTSK.
ww  12.02.
1958, Zenon Bauer został prze-
wodniczącym Prezydium MRN
w Gorzowie; swą funkcję głowy
miasta pełnił 11 lat.
1973, na Starym Rynku, przy
nowo zbudowanym DH „Ko-
kos”, zaprezentowano Fiata
126p; była to forma promocji
przedpłat na „maluchy”, które
miały być wyprodukowane w
1977 r.
2021, zm. Maria Lemieszewska
(80 l.), restauratorka i hotelar-
ka, właścicielka najstarszego w
mieście prywatnego zakładu
gastronomicznego, który  po-
wstał w 1984 r. jako „Night-
Club u Marii”, od w 2000 – Ho-
tel „U Marii”.
ww  13.02.
1913, ur. Andrzej Wołkowski,
długoletni reprezentant Polski
w hokeju na lodzie, olimpij-
czyk, ostatni trener hokeistów
Stilonu (1974-1982), zm. w
1995 r.
ww  14.02.
2013, zm. Józef Prońko (93 l.),
pionier miasta, żużla i gorzow-
skiej motoryzacji, ojciec zna-
nych gorzowskich muzyków,
Krystyny,  Piotra i Wojciecha
(1951-1994).
ww  15.02.
1993, kuria gorzowska przenie-
siona została do Zielonej Góry.
ww  16.02
2015, zm. Dorota Kurmin (42
l.), dziennikarka TVP 3 w Go-
rzowie, działaczka fundacji
„Serce na dłoni”.
ww  17.02.
1927, ur. Władysław Klimek,
nauczyciel działacz katolicki,
radny RM I kadencji, założyciel
i wieloletni prezes oddziału
Polskiego Związku Esperanty-
stów oraz Klubu Inteligencji
Katolickiej, zm. w 2000 r.
ww  19.02.
1925, ur. Kazimierz Wiśnie-
wski, pionier miasta i gorzow-
skiego żużla, były żużlowiec
Unii, Gwardii (1949-1950) i
Stali (1950-1956), następnie
trener.
1945, do Gorzowa dotarła 18-
osobowa grupa kolejarzy
wągrowieckich, którą przypro-
wadził Władysław Zastrożny.
2005, po 40 latach funkcjono-
wania zamknięty został kultowy
bar mleczny „Agata” przy Wod-
nej 14; placówka obecnie mie-
ści się w lokalu po „Łabędziu”
przy Konstytucji 3 Maja 105.
ww  20.02.
1958, ukazał się pierwszy nu-
mer gazety zakładowej „Stilon
Gorzowski”, będącej organem
Rady Robotniczej i Dyrekcji
GZWS. 
1976, z nowego dworca PKS
odjechały pierwsze autobusy;
przeprowadzka dworca z ul.
Strzeleckiej odbyła się w nocy.

KALENDARIUM
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Nikt nie miał niczego 
do ukrycia
Z £ukaszem Marcinkiewiczem, prezesem INNEKO, rozmawia Robert Borowy

- Inneko jest firmą wrażliwą społecznie i bardzo aktywną - mówi prezes Łukasz
Marcinkiewicz
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Na rozbudowywanej części cmentarza
utworzymy około 1700 grobów, co

zabezpieczy potrzeby na około trzech
do trzech i pół roku

Kontakt w sprawie publikacji reklam na  www.echogorzowa.pl
tel. +48 724 55 55 49

e-mail: reklama@echogorzowa.pl
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ww  21.02.
1987, zm. Irena Dowgielewicz
(69 l.), pisarka gorzowska, au-
torka m.in. tomiku „Stadion
dla biedronki” i powieści
„Krajobraz z topolą”.
ww  22.02.
1868, magistrat ogłosił konkurs
ofert na dostawę 530 beczek
wapna kamiennego na budowę
nowej szkoły żeńskiej; to po-
czątek budowy otwartej w 1869
r. szkoły przy Teatralnej 8, dziś
siedziba MDK i Szkoły Muzycz-
nej nr 2.
1972, otwarto restaurację z ka-
wiarnią „Kosmos” na osiedlu
Słonecznym; był to drugi w
mieście lokal z dancingiem, w
latach 90. przebudowany na re-
staurację „Woroneż”, obecnie
Centrum Pomocy Bliźniemu im.
Jana Pawła II.
1993, zainaugurowało dzia-
łalność Hospicjum św. Kamila,
powstałe z inicjatywy o. Andrze-
ja Madeja OMI i ks. Piotra
Kępki.
ww  23.02.
1910, ur. Aleksander Fogiel, b.
aktor gorzowski (1979-1980),
słynny odtwórca roli Maćka z
Bogdańcach w ekranizacji
Krzyżaków z 1960 r., zm. w
1996 r.
1940, pruski urząd finansowy
został przeniesiony do nowego
budynku przy dzisiejszej ul. Orląt
Lwowskich 4, dziś siedziba AWF;
była to ostatnia niemiecka inwe-
stycja publiczna w mieście.
ww  24.02
1998, zamknięty został basen od-
kryty przy ul. Energetyków, obec-
nie ruina.
ww  25.02
1563, margrabia Jan z Kostrzyna
nadał Gorzowowi nowy porządek
młyński, ograniczający swobodę
mlewa; nowy przepis wiązał się z
nabyciem przez księcia dwóch
młynów (Dalekiego i Czterokoło-
wego) od młynarza Asmusa Mül-
lera, którego żona oskarżona o
czary, na skutek interwencji ksi-
ążęcej została ocalona
1980, Gorzów przeszedł na 
5-cyfrowe numery telefonów (z
przodu doszła dwójka).
ww  26.02
1995, zm. Edmunda Zjawińska-
Gorska (74 l.), pionierka miasta,
b. kierownik sklepu „Ars Chris-
tiana” (1960-1976), pierwsza
mistrzyni Gorzowa w pływaniu
(1948).
ww  27.02.
1933, pod rządami nazistów w
mieście powołana została policja
pomocnicza [Hilfspolizei] złożo-
na z 50 SS-manów i 22 członków
„Stahlhelmu”, w powiecie – 50
SS-manów i 10 stahlhelmowców.
1926, ur. inż. Zbigniew Hawełka,
organizator i pierwszy dyrektor
Przedsiębiorstwa Wodociągów i
Kanalizacji (1958-1990), zm. w
2012 r.
ww  28.02.
1933, most na Warcie otrzymał
imię Ottona Gerloffa. 
1948, ur. Ryszard Major, aktor
i reżyser, b. dyrektor Teatru
im. Osterwy (1995-2002), zm.
w 2010 r. n

KALENDARIUM
Luty 2023

Miasto otrzyma 180 mln z³
wsparcia z Programu Fundu-
sze Europejskie na Infra-
strukturê, Klimat, Œrodowi-
sko 2021-2027. Œrodki po-
zwol¹ tak¿e na rozbudowê
linii tramwajowych.  

- To dla Gorzowa bardzo
dobra informacja - mówi
prezydent Gorzowa Jacek
Wójcicki. - Po trudnych i
d³ugich staraniach o wspar-
cie finansowe dla gorzow-
skiej komunikacji miejskiej
mamy 180 mln z³otych na
zakup tramwajów, które
przyjad¹ do Gorzowa i uzu-
pe³ni¹ nasz¹ flotê. Wymie-
nimy stare tramwaje, które
jeszcze je¿d¿¹ na nowo-
czesny tabor. To symbolicz-
ny koniec ery popularnych
Helmutów - doda³ prezy-
dent.

Œrodki zostan¹ wykorzysta-
ne na zakup dziesiêciu no-
wych tramwajów oraz prze-
budowê kolejnych elemen-
tów trakcji oraz rozbudowê
linii tramwajowych. 

- W pierwszej fazie nego-
cjacji mia³o byæ 157 mln z³,
ale dziêki wsparciu europo-
se³ El¿biety Rafalskiej i woje-
wody W³adys³awa Dajczaka,
mamy 180 milionów. Bardzo
dziêkujê za to, to by³y bardzo
wa¿ne, trudne negocjacje,
które zosta³y zwieñczone

sukcesem - podkreœli³ prezy-
dent Wójcicki.  

Wsparcie bêdzie pocho-
dzi³o z Programu Fundusze
Europejskie na Infrastruk-
turê, Klimat, Œrodowisko
2021-2027. 

-  Na transport miejski
przeznaczono dla Polski
kwotê 2 mld euro, czyli po-
nad 9 mld z³ i w³aœnie w ra-
mach tych œrodków nast¹pi³o
przyznanie funduszy dla Go-
rzowa - us³yszeliœmy od eu-

ropose³ El¿biety Rafalskiej.
-  Pierwotna kwota zosta³a
zwiêkszona, te starania,
które podejmowa³o Miasto i
równoczeœnie sprawnoœæ
dzia³ania Ministerstwa pro-
wadzonego przez pana mi-
nistra Pudê oraz dzia³ania
pana wojewody, nasze
wszystkie wysi³ki zosta³y
zwieñczone zwiêkszeniem
tej kwoty ze 157 mln do
180 mln z³ - doda³a europo-
se³.

W czasach kryzysu, w no-
wy rok wchodzimy wiêc z no-
wymi informacjami, z nowy-
mi wieœciami.

- Oczywiœcie mówimy o
transporcie niskoemisyj-
nym albo zeroemisyjnym,
do tego w Unii Europej-
skiej przyk³ada siê olbrzy-
mi¹ wagê i to samo jest w
projektach krajowych, a
tak¿e tych gorzowskich -
podkreœli³a El¿bieta Rafal-
ska.  

- Gratulujê panu prezydento-
wi i Miastu. Kolejne du¿e pie-
ni¹dze trafiaj¹ do Gorzowa na
niezmiernie wa¿ny obszar, któ-
rym jest transport publiczny. To
przecie¿ jest obszar, który do-
tyczy bezpoœrednio jakoœci
¿ycia mieszkañców, jakoœci
œrodowiska. Wspieramy roz-
wój wspólnot samorz¹dowych
w ró¿nych obszarach, Gorzów
jest najlepszym przyk³adem -
powiedzia³ z kolei wojewoda
W³adys³aw Dajczak.  

Zgodnie z wytycznymi Mi-
nisterstwa do koñca czerwca
2024 roku Miasto powinno
z³o¿yæ wniosek o dofinanso-
wanie w zakresie wykorzy-
stania tych œrodków. 

- O ile wiemy, ¿e wykorzy-
stamy je na zakup dziesiêciu
wozów tramwajowych, te
œrodki które pozostan¹ musi-
my bardzo rozs¹dnie prze-
analizowaæ, w któr¹ stronê, w
jakiej kolejnoœci rozwój sieci
tramwajowej w Gorzowie po-
winien nastêpowaæ - powie-
dzia³a wiceprezydent Iwona
Olek.  -  Potrzebna jest ak-
tualizacja koncepcji, tak ¿eby
inwestycja w nowe linie tram-
wajowe by³a faktycznie uza-
sadniona ekonomicznie, z
korzyœci¹ dla Miasta - doda³a
wiceprezydent. 

Źród³o: URZĄD MIASTA 
W GORZOWIE

Miliony na transport miejski dla Gorzowa 
Gorzowski tabor komunikacyjny powiêkszy siê o dziesiêæ nowych tramwajów. 

Stoją od lewej: Iwona Olek, Władysław Dajczak, Elżbieta Rafalska i Jacek Wójcicki
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W lutym 2023 roku roz-
pocznie siê procedura przy-
gotowania do budowy pierw-
szego etapu tej inwestycji, a
odbiory ca³oœci prac powinny
rozpocz¹æ siê wiosn¹ przy-
sz³ego roku. 

Og³oszenie przetargu, któ-
ry wy³oni wykonawcê prze-
budowy ulicy Dworcowej
oraz budowy pierwszego
etapu wêz³a przesiadkowe-
go, zaplanowano na
pocz¹tku lutego br. Do wyko-
nania w ramach pierwszego
etapu prac bêdzie przebudo-
wa ulicy Dworcowej, budowa
nowego torowiska tramwajo-
wego z peronami dla pod-
ró¿nych, zagospodarowanie
placu przed dworcem PKP
oraz budowa zatok dla auto-
busów dalekobie¿nych w
ci¹gu ulicy Jancarza.  

Ulica Dworcowa na odcin-
ku od skrzy¿owania z ulic¹
Sikorskiego do zjazdu w
ulicê Dworcow¹, bêdzie od-
cinkiem, po którym bêdzie
odbywaæ siê ruch pieszych i
pojazdów, a¿ do ulicy Janca-
rza. Dworcowa zostanie
po³¹czona z Jancarza w oko-

licy dawnego dworca PKS.
Na pozosta³ym odcinku ulica
ta zostanie zamieniona na
deptak, zamkniêty dla ruchu
pojazdów.  

Plac przed dworcem PKP
zostanie zagospodarowany
na nowo. Torowisko tramwa-
jowe zostanie wyprowadzo-
ne ³ukiem w stronê estakady.

Na placu przed dworcem
PKP  pojawi siê nowa zieleñ,
zostan¹ nasadzone drzewa,
powstan¹ nowe trawniki. Po-
stawione zostan¹ ³awki dla
oczekuj¹cych na tramwaj.
Wybudowane te¿ bêd¹
miejsca postojowe dla taxi,
parkingi kiss&ride oraz par-
kingi dla niepe³nosprawnych.

Plan jest aktualnie uzgad-
niany z przedstawicielami
PKP.  

PKP powróci³o równie¿ do
rozmów z miastem w spra-
wie przebudowy dworca ko-
lejowego w Gorzowie. Roz-
mowy maj¹ na tyle konkret-
ny wymiar, ¿e zaplanowany
zosta³ harmonogram dzia³añ

miasta w sprawie budowy
centrum przesiadkowego.
Zak³ada on, ¿e w
najbli¿szych tygodniach zo-
stanie dostosowana doku-
mentacja projektowa do
pierwszego etapu prac. W
lutym og³oszony zostanie
przetarg na wybór wyko-
nawcy pierwszego etapu
prac. Postêpowanie powin-
no zostaæ rozstrzygniête
wiosn¹. A jesieni¹ powinny
zostaæ zakoñczone prace na
ulicy Dworcowej razem z
krañcówk¹ torowiska. Po-
winny siê te¿ zakoñczyæ
prace zwi¹zane z zagospo-
darowaniem placu przed
dworcem PKP oraz budowa
deptaka w ci¹gu ulicy Dwor-
cowej.   

PóŸn¹ wiosn¹ przysz³ego
roku powinny z kolei
nast¹piæ odbiory budowy
zatok autobusowych w
ci¹gu ulicy Jancarza, budo-
wa parkingów kiss&ride, re-
mont nawierzchni ulic Janca-
rza i Sk³adowej oraz budowa
ci¹gu pieszo-rowerowego
wzd³u¿ tych ulic.

Źród³o: UM W GORZOWIE

PKP powróciło do rozmów z miastem
Nowe centrum przesiadkowe usprawni komunikacjê w mieœcie, przede wszystkim zapewni dostêp do ró¿nych œrodków
transportu oraz ich dogodn¹ zmianê.

Pojawiła się nadzieja, że jednak dojdzie do przebudowy dworca PKP w Gorzowie
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Bez ciêcia kosztów nie ob-
êdzie siê. Swoje zrobi³o
tak¿e salto kolejowej spó³ki
zarz¹dzaj¹cej dworcem, któ-
ra po angielsku wycofa³a siê
planów przebudowy. Tym-
czasem powsta³ produkt
(centro)podobny, z opcj¹ dal-
szego rozwoju w bli¿ej nie-
okreœlonej przysz³oœci.
Wed³ug planów ujrzymy go
wiosn¹ przysz³ego roku. Pa-
miêtajmy jednak, jak to by³o
z poprzednimi inwestycjami.
Oddane w terminie mo¿na
policzyæ na palcach jednej
rêki. Nie sztuk¹ jest wybudo-
waæ infrastrukturê dla much i
pojedynczych zb³¹kanych
podró¿nych. Sztuk¹ jest
tkn¹æ weñ ¿ycie.

Kluczowa jest oferta prze-
wozowa kolejowych spó³ek,
a przebicie siê w Warszawie
do ³atwych rzeczy nie nale¿y.
Nasze mo¿liwoœci przekra-
czaj¹ nawet obronê autobu-
sowego ³¹cznika do poci¹gu
IC Matejko, jedynego
po³¹czenia Gorzowa z
po³udniem Polski, które w
grudniu przesz³o do historii.
Czy miasto zrobi³o coœ, by
ocaliæ to po³¹czenie?

By tzw. centrum przesiad-
kowe funkcjonowa³o jak na-
le¿y, znacz¹cej modyfikacji
powinien ulec uk³ad komuni-
kacyjny w tej czêœci miasta,
tak by wiêkszoœæ autobusów
komunikacji miejskiej pod-
je¿d¿a³a pod dworzec. Po-
dobnie rzecz ma siê z tram-
wajami. Rozs¹dne rozwi¹za-
nie wymaga³oby wpuszczenia
ca³oœci ruchu tramwajowego
w ulicê Jancarza. Wydzielone
kursy ze skrócon¹ tras¹ to

po³owiczne rozwi¹zanie pro-
blemu. Maj¹c do wyboru
pó³godzinne oczekiwanie, a
przejœcie na kolejny przysta-
nek z wiêksz¹ czêstotliwo-
œci¹ kursów, wiêkszoœæ wy-
bierze to drugie. Synchroni-
zacja rozk³adu jazdy MZK z
rozk³adem jazdy poci¹gów
sprawdzi siê tylko w teorii.
To nie Japonia. OpóŸnienia
poci¹gów w polskich rea-
liach to standard ka¿dej
podró¿y. Podobnych w¹tpli-

woœci mo¿na by znaleŸæ
wiele.

Jak powinno funkcjonowaæ
modelowe centrum przesiad-
kowe, wystarczy podejrzeæ
chocia¿by u s¹siadów za
miedz¹. W pobliskiej Zielonej
Górze obiekt têtni ¿yciem.
T³umy przewijaj¹cych siê pa-
sa¿erów, autobusy od-
je¿d¿aj¹ce co kilka minut w
praktycznie we wszystkich kie-
runkach miasta. Co zaœ naj-
wa¿niejsze, dworzec z które-

go poci¹gi odje¿d¿aj¹
czêœciej ni¿ przys³owiowe
,,raz na godzinê’’.

Wraz z planami centrum
przesiadkowego na horyzon-
cie pojawiaj¹ siê wizje rozwo-
ju infrastruktury towa-
rzysz¹cej. W mieœcie chyba
powsta³o jakieœ centrum
kreatywne, gdy¿ niektóre po-
mys³y, jak na nasze realia, s¹
lekko zaskakuj¹ce. Takim
przyk³adem mo¿e byæ  tram-
waj dwusystemowy do strefy
ekonomicznej w Baczynie.
Ma³o tego! Tak¿e do Strzelec
Krajeñskich, a nawet Skwie-
rzyny. Planowaæ potrafimy.
Gorzej z realizacj¹. Cho-
cia¿by linii tramwajowej na
tzw. Manhattan, która wed³ug
planów powinna ju¿ woziæ
pasa¿erów. W nowej rzeczy-
wistoœci najwiêksi optymiœci
powoli trac¹ nadziejê na
elektryfikacjê linii kolejowej
Kostrzyn - Krzy¿, a miasto w
swoich wizjach dodatkowo
wpuszcza na tory kolejowe…
tramwaj. Rodz¹ siê pytania o
koszt inwestycji, monta¿ fi-
nansowy, koszty eksploatacji,
zasilanie, uwarunkowania
techniczno-prawne czy cho-

cia¿by potoki podró¿nych
uzasadniaj¹ce inwestycjê.
Czy ktoœ to policzy³? Pod-
miejskie potoki podró¿nych,
za wyj¹tkiem strefy ekono-
micznej, raczej nie stanowi¹
potencja³u na tramwaj. Do
kompletu futurystycznych wizji
brakuje tylko kolejki gondolo-
wej na osiedle Staszica i tram-
poliny przez Wartê. Zamiast
k³adki, z któr¹ miasto nie
mo¿e sobie poradziæ od lat.

Fajnie, ¿e próbujemy coœ
dzia³aæ. Cieszy energia miej-
skich urzêdników. Jednak¿e
wyci¹gniêty, jak królik z kape-
lusza tramwaj dwusystemo-
wy to mglista pieœñ odleg³ej
przysz³oœci. Brak chocia¿by
regulacji prawnych, bez któ-
rych tramwaje nie wjad¹ na
kolejowe tory. O pr¹dzie nad
torami nawet nie wspomnê.
Tymczasem Zielona Góra, na
któr¹ niektórzy patrz¹ z po-
gard¹, a inni z zazdroœci¹,
tworzy realne plany, a tu¿ za
nimi id¹ konkretne dzia³ania.
Wyci¹gnijmy z tego konstruk-
tywne wnioski, zamiast two-
rzyæ wizje na miarê œwiata
Alicji w krainie czarów.

ROBERT TRÊBOWICZ

Zaraza sprawi³a, ¿e umar³o
trochê rzeczywistoœci znanej
nam od dawna. Wœród nich,
niestety, te¿ komunikacja au-
tobusowa, czyli gorzowski
PKS. Us³ugi œwiadczone
przez firmê skurczy³y siê do
tego stopnia, ¿e przysz³a ko-
niecznoœæ sprzeda¿y dworca
i terenu nale¿¹cego do nie-
go, czyli ca³ego placu ma-
newrowego. Komu i na jakie
cele, to zupe³nie inna kwes-
tia.

Ale przecie¿ przez miasto
jad¹ autobusy tak zwane da-
lekobie¿ne. Je¿d¿¹ ró¿ne
prywatne firmy, mo¿na siê
dostaæ za granicê - do Nie-
miec choæby (wiem, bo stale
teraz nimi je¿d¿ê ze wzglêdu
na remont mostu kolejowego
na Odrze), do Ukrainy, ale i
do ró¿nych atrakcyjnych i
ciekawych miast w Polsce,
jak choæby do stolicy czy do

Zakopanego (tu co prawda,
o atrakcyjnoœci trudno mó-
wiæ). No i coœ trzeba by³o
zrobiæ. Zatem miasto wyzna-
czy³o nowe przystanki. No i
znów rozleg³ siê gromki
œmiech w mediach spo³ecz-
noœciowych.

Powiem tak. Mnie wcale do
œmiechu ani wyz³oœliwiania
siê w tym przypadku nie
jest. U mnie ta decyzja, te
po¿al siê bo¿e przystanki, to
coœ, ta proteza spowodo-
wa³a pog³êbienie poczucia
smutku. Bo to kolejny znak,
¿e miasto siê degraduje,
miasto traci na znaczeniu, a
rz¹dz¹cy nie maj¹ ani po-
mys³u, ani woli, aby ten
trend odrzuciæ albo choæ
próbowaæ zmieniæ. I nie po-
mog¹ tu ¿adne centra prze-
siadkowe, które nie pasuj¹
do otaczaj¹cej architektury,
nie pasuj¹ do tego, co tu siê

tak naprawdê dzieje. Bo za-
miast budowaæ owe centra,
miasto przede wszystkim
powinno zadbaæ o po³¹cze-
nia - wiem, wiem, to koleje i
ich milion spó³eczek. Ale
przecie¿ i magistrat powi-
nien walczyæ o to, aby mias-
to nie by³o wykluczone ko-
munikacyjnie, a tak siê dzie-
je.

To smutne, kiedy siê patrzy
na coraz bardziej podrzêdn¹
rolê miasta, coraz bardziej
wyludniaj¹ce siê miasto, co-
raz bardziej prowincjonalny
jego charakter. I powtórzê,
jak ten Kato Starszy - jak siê
chce zobaczyæ miasto woje-
wódzkie, wystarczy pojechaæ
do Zielonej Góry.

Naprawdê nie powinno byæ
nikomu do œmiechu. Raczej
powinno siê zbieraæ na
p³acz.

RENATA OCHWAT 

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE

No i mamy coś na kształt dworca
Autobusowego, ¿eby by³o jasne. Co prawda ju¿ wszyscy umarli ze œmiechu, ale raczej nikomu z tego powodu do œmiechu byæ nie powinno.

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Do kompletu brakuje trampoliny przez Wartę
Centrum przesiadkowe, chocia¿ w okrojonej wersji, jednak powstanie. Mia³o byæ na bogato, ale kryzys pokrzy¿owa³ pocz¹tkowe plany miasta. 

Centrum przesiadkowe, chociaż w okrojonej wersji, jednak powstanie
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Zdjęcie Waldemara Kućko znajdujące się w zbiorach Muzeum Lubuskiego w Gorzowie i
przedstawiające dawny dworzec PKS przy ul. Strzeleckiej. Mamy obawy, że za chwilę tak to
znów będzie wszystko u nas wyglądało
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Kontakt w sprawie publikacji reklam na  www.echogorzowa.pl
tel. +48 724 55 55 49

e-mail: reklama@echogorzowa.pl
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Rejestracja i poczekalnia główna

r Gdzie? Parterowy budynek naprzeciwko
g³ównego wejœcia do szpitala. Kiedy? Gdy
chcesz siê zarejestrowaæ do poradni specja-
listycznej; czynna w dni powszednie od 7.00
do 15.00. W œrody do 18.00. 

W dniu wizyty u specjalisty, na 15 minut
przez wyznaczonym terminem, zg³aszamy
siê do rejestracji g³ównej, ¿eby pobraæ numer
z biletomatu. Dopiero gdy nasz numer wy-
œwietli siê na tablicy w poczekalni, mo¿emy
wejœæ do szpitalnych budynków, gdzie s¹ po-
radnie. Po bilety zg³aszamy siê te¿ gdy ma-
my wyznaczony termin badania obrazowego,
np. rezonansu. 

Wyj¹tek! Osoby niepe³nosprawne czy ro-
dzice z dzieæmi w wózkach w dniu wizyty u
specjalisty kieruj¹ siê bezpoœrednio do szpi-
tala. Nie musz¹ wchodziæ do poczekalni, któ-
ra - jako tymczasowy budynek - ma sporo
barier architektonicznych. W szpitalnym
kompleksie przy ul. Dekerta dzia³a te¿ drugi
punkt rejestracji - w budynku radioterapii.
Swoje „okienka” maj¹ te¿ zak³ady diagno-
styczne. Wiêcej o tym na {www.szpital.go-
rzow.pl} 

Telefon lub e-mail

r Zamiast przychodziæ do rejestracji, lepiej
zadzwoniæ. Rejestratorki call center pod nu-
merem 97 782 77 77 zapisz¹ nas do wszyst-
kich poradni (z wyj¹tkiem psychiatrycznych),
a tak¿e na badania w Zak³adzie Diagnostyki
Obrazowej i Radiologii Interwencyjnej. Call
center pracuje od poniedzia³ku do pi¹tku, od
7.00 do 14.30. 

Mo¿emy te¿ rejestrowaæ siê mailowo: re-
jestracja@szpital.gorzow.pl (do poradni), ra-
diologia@szpital.gorzow.pl (do zak³adu ra-
diologii, np. na rezonans), izoto-
py@szpital.gorzow.pl (do zak³adu medycyny
nuklearnej, np. na badanie PET/CT). W mai-

lach podajemy dane i telefon oraz numer
skierowania lub do³¹czamy skan/zdjêcie dru-
ku. 

Rejestracjê do wybranych poradni umo¿li-
wia te¿ internetowe konto pacjenta szpitala.
Ten system ci¹gle jeszcze rozbudowujemy.
Na razie obs³uguje 10 poradni. 

Izba Przyjęć

r Gdzie? Nowy obiekt pod wiat¹ dla ka-
retek (w czêœci szpitala od strony pogoto-
wia lotniczego). Kiedy? Gdy mamy wyzna-
czony termin przyjêcia do szpitala (tzw.
przyjêcie planowe) i gdy nie mamy termi-
nu, ale np. lekarz rodzinny wystawi³ nam
skierowanie.

Izba pracuje ca³¹ dobê, tyle ¿e planowe
przyjêcia odbywaj¹ siê wed³ug ustalonego
grafika. O 7.00 pacjentów umawia oddzia³
okulistyki. Miêdzy 7.00 a 8.00 -  oddzia³
kardiologii. Pozosta³e oddzia³y wyznaczaj¹
ró¿ne godziny. O terminach informuj¹ pa-
cjentów sekretariaty oddzia³ów. Gdy
zg³aszamy siê do szpitala w umówionym
terminie, po wejœciu do izby przyjêæ wybie-
ramy w automacie opcjê: przyjêcia z wy-
znaczonym terminem (lub z nazw¹ od-
dzia³u) i czekamy na wezwanie do okienka
rejestracji. Co gdy zg³aszamy siê do szpi-
tala ze skierowaniem, ale bez terminu?
Najpewniej czeka nas seria badañ, czyli
trafiamy na obszar konsultacyjny SOR-u.
Nie mylmy go z oddzia³em ratunkowym!

Obszar konsultacyjny jest po to, ¿eby szpi-
talni specjaliœci sprawdzili, czy i na jaki od-
dzia³ pacjent powinien trafiæ. Czêsto po se-
rii szczegó³owych badañ i konsultacji oka-
zuje siê, ¿e nie ma wskazañ do
hospitalizacji. 

Nocna i świąteczna opieka zdrowotna

r Gdzie? W tym samym miejscu, co izba
przyjêæ. Kiedy? Gdy potrzebujemy pomocy
lekarza pierwszego kontaktu (rodzinnego),
w dni powszednie od 18.00 do 8.00. W
weekendy oraz œwiêta przez ca³¹ dobê. 

Nocna i œwi¹teczna opieka zdrowotna (w
izbie przyjêæ oznaczona skrótem POZ) to
nic innego jak lekarz rodzinny „po godzi-
nach”. Zg³aszamy siê do niego z dolegliwo-
œciami, z którymi zwykle poszlibyœmy do
przychodni albo np. gdy obawiamy siê, ¿e
stan dziecka do rana tylko siê pogorszy.
Nie s¹ to jednak stany zagro¿enia ¿ycia! Do
nocnej i œwi¹tecznej opieki nie zg³aszamy
siê te¿ po skierowanie, przed³u¿enie zwol-
nienia czy recepty na leki, które stale
za¿ywamy.

Szpitalny Oddział Ratunkowy

r Gdzie? Nad izb¹ przyjêæ, tyle ¿e na
SOR mo¿na trafiæ karetk¹ lub zg³osiæ siê
osobiœcie, wchodz¹c przez izbê przyjêæ.
Kiedy? Przez ca³¹ dobê i bezwzglêdnie w
sytuacji zagro¿enia ¿ycia czy nag³ego (za-
gra¿aj¹cego ¿yciu) pogorszenia stanu zdro-
wia. Nie powinniœmy zg³aszaæ siê tu np. z
powodu niestrawnoœci czy przeziêbienia (to
zadanie dla nocnej i œwi¹tecznej POZ). Pa-
cjenci oddzia³u przechodz¹ tzw. triage, czy-
li wstêpne rozpoznanie. Kolorem czerwo-
nym oznacza siê pacjenta, któremu natych-
miast trzeba pomóc (np. z urazami
wielonarz¹dowymi). Kolor pomarañczowy
to pomoc w ci¹gu 10 minut. ¯ó³ty - w ci¹gu
godziny. Zielony - pomoc w ci¹gu 4 godzin.
Niebieski - 6 godzin i d³u¿ej. 

Ambulatorium chirurgii dziecięcej

r Gdzie? Szpitalny budynek H, wejœcie od
ulicy w pobli¿u wiaty dla karetek (czêœæ szpi-
tala od strony pogotowia lotniczego). Kiedy?
Przez ca³¹ dobê, gdy dzieci wymagaj¹ po-

mocy chirurga. Ambulatorium nie jest 
dzieciêcym oddzia³em ratunkowym! Z pro-
blemami innymi ni¿ chirurgiczne pociechy
powinny trafiæ do nocnej i œwi¹tecznej POZ
lub na SOR. 

Ginekologiczna izba przyjęć 

r Gdzie? Za izb¹ ogóln¹, wchodzi siê jak
do izby przyjêæ (budynek pod wiat¹ dla ka-
retek). Kiedy? W nag³ych przypadkach (np.
rozpocz¹³ siê poród) i w ustalonym termi-
nie. Zapisy na tzw. drobne zabiegi s¹ co-
dziennie od 8.00 do 19.00 (rano jednak s¹
te¿ przyjmowane pacjentki na oddzia³, wiêc
lepiej przyjœæ póŸniej - ze skierowaniem).
Kwalifikacje do operacji s¹ w poniedzia³ki i
czwartki o 13.00. Na same zabiegi panie
zg³aszaj¹ siê rano: na drobne 7.15-7.30,
na operacje 8.15-8.30. Pacjentki do plano-
wych porodów powinny siê zg³aszaæ o
11.00. Oczywiœcie pilne przyjêcia s¹ poza
kolejk¹. 

Punkt wydawania wyników

r Gdzie? Niewielki budynek przy ul. De-
kerta (dawna wartownia) ko³o szlabanu.
Kiedy? Gdy chcemy odebraæ wyniki badañ
oraz p³yty CD (z badañ obrazowych, warto
je zamówiæ wczeœniej - tel. 95 782 77 71).
Punkt pracuje w dni powszednie od 7.00 do
15.00, w œrody do 18.00. Po okazaniu do-
wodu od rêki dostaniemy wydruki. Uwaga,
nie poznamy wyników przez telefon! Sta³y
dostêp do badañ, bez koniecznoœci
zg³aszania siê do punktu, maj¹ posiadacze
internetowego konta pacjenta szpitala. W
punkcie wydawania wyników odbierzemy
jednorazowy kod do aktywacji konta, które
zarejestrujemy na stronie szpitala w zak³ad-
ce e-rejestracja. 

Gdzie się zgłosić, gdy potrzebna pomoc… 
… i inne praktyczne wskazówki
Gdzie jest izba przyjêæ, a gdzie rejestracja? Jak bez wychodzenia z domu poznaæ wyniki badañ? Oto zestaw praktycznych informacji dla pacjenta
gorzowskiego szpitala. 

Do izby przyjęć, do gabinetów nocnej i świątecznej POZ, do izby ginekologicznej, a nawet
na szpitalny oddział ratunkowy (o ile nie przywiozła nas karetka) wchodzimy teraz przez
nowy budynek pod SOR-em
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W call center dyżuruje m.in. Patrycja Halla.
Telefoniczna rejestracja pod numerem 95
782 77 77 to najlepszy sposób, żeby umówić
się do szpitalnych poradni lub na badania
obrazowe

W ginekologicznej izbie przyjęć pacjentkami
zaopiekują się m.in. Małgorzata Durajczyk
(na zdjęciu z Ewą Madalińską, położną koor-
dynującą oddziału ginekologiczno -
położniczego). To tutaj zgłaszają się m.in.
mamy do porodu

Punkt wydawania wyników jest przy szpitalu.
Nie musimy wchodzić do budynków, żeby
odebrać dokumenty. W każdej chwili nato-
miast będziemy mieli do nich dostęp, gdy
założymy internetowe konto pacjenta szpita-
la



- Kierowany przez pana
ADM ma pod opiek¹ spe-
cyficzny teren, od lat uzna-
wany za najbardziej zanie-
dban¹ i zapomnian¹ czêœæ
Gorzowa. 
- Najogólniej mówi¹c - jest

to Zawarcie i Zakanale.
Przede wszystkim s¹ to bu-
dynki wielorodzinne przy uli-
cach: Œl¹ska, Wawrzyniaka,
Przemys³owa, Kwiatowa, Li-
powa, Waryñskiego, Fa-
bryczna, Koniawska, Kobylo-
górska, Krótka, Zb¹szyñska,
Miêdzychodzka, Wylotowa. 
- Z jakimi problemami
zmagacie siê najczêœciej?
- S¹ to g³ównie zaniedbane

budynki gminne, które po-
ma³u doprowadzamy do wy-
gl¹du i stanu, na jaki miesz-
kañcy zas³uguj¹. To nie tylko
kwestia elewacji, ale te¿ klat-
ki schodowe, piony wodno-
kanalizacyjne. Innym proble-
mem, tak jak wszêdzie, s¹
zaleg³oœci czynszowe lokato-
rów. Wynikaj¹ one z ró¿nych
wzglêdów, ale doprowadzi³y
do tego, ¿e na dziœ d³ug wo-
bec administracji siêga 12
milionów z³otych plus odset-
ki. Jest te¿ problem mental-
ny, z jakim siê mierzymy - lu-
dzie znaj¹ dziœ swoje prawa
bardzo dobrze, niestety, go-

rzej jest z wiedz¹ na temat
obowi¹zków.
- Jak wygl¹da wspó³pra-
ca z mieszkañcami?
- Uwa¿am, ¿e mamy zaan-

ga¿owanych mieszkañców,
wychodz¹ z inicjatywami,
najczêœciej dotycz¹ one re-
montów. Problem jednak jest
taki, ¿e dziœ wspólnoty boj¹
siê zaci¹gaæ kredyty, cze-

kaj¹ na unormowanie sytua-
cji, a przez to prace remonto-
we s¹ wstrzymywane. 
- Czy w tym roku uda³o
siê coœ w tym zakresie po-
prawiæ na Zawarciu i Zaka-
nalu?

- Wspólnymi si³ami ociepliliœ-
my i wykonaliœmy elewacje w
budynkach przy Grobli 26,
Grobli 26a, Towarowej 1,

Fabrycznej 34, Œl¹skiej 5
oraz 8a-12a. Wspólnoty
przeprowadzi³y tak¿e remon-
ty klatek schodowych przy
Waryñskiego 10, 16 i 24.  
-  Jakie plany remontowe
ma administracja na 2023
rok?

- Przymierzamy siê do do-
cieplenia trzech budynków,
ale g³ównie bêd¹ to prace re-

montowe dachów, instalacji
gazowych, wymiana stolarki
okiennej i drzwiowej. Chce-
my te¿ w budynkach gmin-
nych przechodziæ na ogrze-
wanie gazowe. Z pewnoœci¹
najwiêkszym wyzwaniem
bêd¹ wymiany pionów wod-
no-kanalizacyjnych, dotyczy
to dziesiêciu budynków. 
Jesteœmy ju¿ po rozmowach
z mieszkañcami, negocjacje
zakoñczy³y siê sukcesem i
mo¿emy wdra¿aæ nasze pla-
ny. 
- Gdyby mia³ pan nie-
ograniczone œrodki, co by
pan zmieni³ na podleg³ym
terenie?
- Przywróci³bym wygl¹d

wszystkich budynków do sta-
nu i wygl¹du sprzed wojny.
Kamienice maj¹ duszê, s¹
piêkne, wystarczy odtworzyæ
strukturê, by ten urok z nich
wydobyæ na nowo. A i miesz-
kañcom nale¿y siê, by ¿yli w
miejscu ³adnym, zadbanym i
bezpiecznym.

- Od kiedy jest pan kie-
rownikiem ADM 2?
- Od maja 2022 roku, nato-

miast z administracj¹ jestem
zwi¹zany od 15 lat - przez te
lata by³em administratorem i
zastêpc¹ kierownika ADM 1. 
- Dziêkujê za rozmowê. 

Dostan¹ oni do swojej dys-
pozycji pulê mieszkañ, które
po wyremontowaniu bêd¹
mogli przeznaczyæ dla swo-
ich pracowników.  

Gorzów ze swojego miesz-
kaniowego zasobu wytypo-
wa³ 100 mieszkañ do remon-
tu, który bêd¹ mogli przepro-
wadziæ gorzowscy
pracodawcy. Mieszkania te
znajduj¹ siê w dogodnych lo-
kalizacjach  - w Œródmieœciu,
na Osiedlach Piaski i
S³onecznym oraz na Zawar-
ciu. 

- Warunkiem starania siê o
takie mieszkanie jest to, aby
przedsiêbiorcy prowadzili
dzia³alnoœæ gospodarcz¹ w
istniej¹cych obiektach na te-
renie miasta - mówi Wies³aw
Ciepiela, rzecznik prasowy
Urzêdu Miasta w Gorzowie. -
W zamian za remont otrzy-
maj¹ oni zwrot poniesionych
nak³adów poprzez zwolnie-
nia z op³at czynszowych, a
mieszkania bêd¹ do ich dys-
pozycji przez 10 lat. Koszty
utrzymania mieszkania
przedsiêbiorcy w tym czasie
bêd¹ uzgadniali z pracowni-
kami, którym przyznaj¹
mieszkanie - dodaje.

Projekt powinien pozwoliæ
na tworzenie nowych miejsc

pracy albo utrzymanie obec-
nych. Przedsiêbiorca sam

zdecyduje, który lokal przej-
mie do remontu a nastêpnie
komu przeka¿e do zamiesz-
kania. 

- Remont powinien zostaæ
przeprowadzony w ci¹gu
trzech miesiêcy, a poniewa¿
s¹ to mieszkania w z³ym sta-
nie technicznym i mo¿e siê
okazaæ, ¿e to za ma³o czasu
na przystosowanie go do za-
mieszkania, w wyj¹tkowych,
uzasadnionych przypadkach
prezydent miasta mo¿e wy-
raziæ zgodê na przed³u¿enie
tego terminu na kolejne trzy
miesi¹ce - t³umaczy Robert
Jankowski, wicedyrektor
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej. 

Po wyremontowaniu lokalu
przedsiêbiorca otrzyma skie-
rowanie z wydzia³u spraw
spo³ecznych Urzêdu Miasta
do zawarcia umowy najmu,
zgodnie z któr¹ przez dzie-
siêæ lat bêdzie móg³ korzys-
taæ z mieszkania na potrzeby
swoich pracowników. W za-
mian za remont przedsiêbior-
cy otrzymaj¹ zwrot poniesio-
nych nak³adów przez zwol-
nienia z op³at czynszowych.

Jak mówi dalej dyrektor
Jankowski, obecnie najwiêk-

sze zapotrzebowanie jest od
firm ogólnobudowlanych, któ-
rym brakuje pracowników na
rynku lokalnym i szukaj¹ ich
poza granicami miasta.

- ¯eby ich zatrzymaæ, po-
trzebne jest ich zakwatero-
wanie. Dowo¿enie pracowni-
ków do miasta generuje do-
datkowe koszty, a ¿eby byæ
konkurencyjnym i tworzyæ
nowe miejsca pracy, potrze-
buj¹ oni mieszkañ dla swoich
pracowników. Jest to œwie¿y
program i  musimy poczekaæ,
jaki bêdzie odzew w innych
bran¿ach. Do dziœ zg³osi³o
siê ju¿ kilka firm zaintereso-
wanych uczestnictwem w
programie, pierwsze miesz-
kania by³y ogl¹dane i teraz
czekamy na ostateczne de-
cyzje - podkreœla.

Wnioski mo¿na sk³adaæ w
Zak³adzie Gospodarki Miesz-
kaniowej przy ulicy We³niany
Rynek, informacji udziela
równie¿ wydzia³ spraw
spo³ecznych Urzêdu Miasta
przy ulicy Teatralnej. Informa-
cji mo¿na uzyskaæ pod nume-
rem telefonu 603 528 039
oraz pisz¹c maila na adres:
sstachurska@zgm.gorzow.pl 

(RED.)
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Kamienice mają duszę, są piękne, wystarczy odtworzyć strukturę, by ten urok z nich wydo-
być na nowo – mówi Mariusz Chasiak
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Remont powinien zostać przeprowadzony w ciągu trzech
miesięcy
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Wspólnoty boją się zaciągać kredyty
Z Mariuszem Chasiakiem, kierownikiem ADM nr 2 w Gorzowie, rozmawia Maja Szanter

Miasto przekaże 100 mieszkań
W Gorzowie rozpoczê³a siê realizacja nowatorskiego programu wspierania pracowników i przedsiêbiorców prowadz¹cych
dzia³alnoœæ w mieœcie. 
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Kiedy kilka lat temu Piotr
Sarzyñski napisa³ ,,Wrzask w
przestrzeni - Dlaczego w Pol-
sce jest tak brzydko?”, dotkn¹³
wielu kwestii, próbuj¹c zna-
leŸæ odpowiedŸ na elementar-
ne pytanie, jakie pojawia siê,
gdy patrzy siê na kraj nad
Wis³¹. Gorzów nie jest wiêc
wyj¹tkiem. Mo¿na jednak od-
nieœæ wra¿enie, ¿e w tej
wyj¹tkowoœci Gorzów zajmuje
jedno z czo³owych miejsc.

Potencjał to za mało

A potencja³ miasto ma wielki
- jest nim po³o¿enie. Wij¹ca
siê przez centrum rzeka,
wzgórza, ogrom zieleni. - Do
czasu wojny Landsberg by³
urbanistycznie rozs¹dnie i
optymalnie zaplanowanym
miejscem. Nieudolnie prowa-
dzona polityka w latach 50.,
60. i 70. spowodowa³a, ¿e Go-
rzów nie wygl¹da najlepiej -
twierdzi Gustaw Nawrocki,
dyrektor Miejskiego Oœrodka
Sztuki. - Mamy architekta
miejskiego tylko z nazwy. A
przecie¿ ma jakiœ zakres obo-
wi¹zków - twierdzi zaœ archi-
tekt Jerzy Kaszyca.

I ma, do tego spory: wspó³pra-
ca z ró¿nymi wydzia³ami Urzêdu
Miasta w zakresie sporz¹dzania
planów miejscowych, sytuowa-
nia reklam, projektowania inwe-
stycji miejskich, negocjowania
wymagañ architektonicznych
dla inwestorów prywatnych, re-
witalizacji. Ponadto w zakresie
obowi¹zków miejskiego archi-
tekta jest udzia³ w Miejskiej Ko-
misji Urbanistyczno-Architekto-
nicznej, organizowanie przed-
miotowych konkursów oraz
dzia³ania promocyjno-edukacyj-
ne. Teoretycznie wiêc architekt
mo¿e du¿o. W praktyce - efekty
tych dzia³añ nie s¹ specjalnie
widoczne.

- Mam wra¿enie, ¿e w mo-
mencie podpisania umowy o
pracê w magistracie taka oso-
ba traci mo¿liwoœci skutecznej
pracy i nie mo¿e za wiele -
s³yszê od osoby dzia³aj¹cej w
bran¿y, prosz¹cej o niepoda-
wanie nazwiska.

Mo¿e dlatego w Gorzowie
powstaj¹ takie twory, jak zwy-

ciêzca konkursu na najbrzyd-
szy obiekt - dominanta, Gale-
ria M³yñska czy przypomi-
naj¹cy bunkier budynek u
zbiegu ulic Teatralnej i War-
szawskiej. Mo¿e byæ to te¿
efekt ,,narcyzmu architektów”,
o jakim pisze w ksi¹¿ce 
,,Ksiêga zachwytów” Filip
Springer.  

Jak zwykle się nie da

Coœ jest na rzeczy. Kilka lat
temu z inicjatywy Marka Po-
spiesznego, pracownika wy-
dzia³u sportu, któremu na ser-
cu le¿a³y sprawy estetyki, w
magistracie uda³o siê powo³aæ
nieformalny zespó³ sk³adaj¹cy
siê z osób z ró¿nych wy-
dzia³ów, który o tê estetykê
mia³ zadbaæ. Przez nieca³e
dwa lata, pod opiek¹ wicepre-
zydenta Jacka Szymankiewi-
cza, odbywa³y siê spotkania,
podjêto pewne dzia³ania.

Zespó³ pochyli³ siê m.in. nad
ustaw¹, potocznie nazywan¹
krajobrazow¹ z 2015 roku. Da-
wa³a ona samorz¹dom na-
rzêdzia do stworzenia uchwa³ i
zajêcia siê kwestiami estetyki
w poszczególnych gminach.

- Po jakimœ czasie stwierdzo-
no, ¿e w Gorzowie siê nie da.

To by³a krew w piach, du¿o
obradowania, ma³o efektów,
zerowa chêæ wspó³pracy 
miêdzy wydzia³ami, ¿adnych
wymagañ wobec inwestorów -
podsumowuje pracê w zespo-
le jedna z osób w nim
bêd¹cych. Grupa przesta³a ist-
nieæ.

W Gorzowie zaprzestano
prac nad uchwa³¹, któr¹ uda³o
siê wypracowaæ w wielu pol-
skich miastach. Maj¹ je du¿e
oœrodki, jak Kraków, Gdañsk,
Olsztyn, Wroc³aw, Poznañ, ale
i mniejsze, jak Nowy S¹cz,
Cieszyn, Szczawno-Zdrój,
Bochnia, Leszno, Sopot. Na
dziœ to blisko 60 gmin. Tam siê
da³o.

- Wskutek pojawiaj¹cego siê
orzecznictwa w sprawie
,,uchwa³y reklamowej”, a
tak¿e maj¹c na wzglêdzie
trwaj¹c¹ przebudowê centrum
miasta, prace nad projektem
uchwa³y zosta³y czasowo
wstrzymane - informuje
Wies³aw Ciepiela, rzecznik
prasowy UM.

Tylko ¿e prace w centrum ju¿
siê zakoñczy³y, a orzecznictwo
dotyczy³o g³ównie miasta
sto³ecznego Warszawy i po
wyroku NSA prace nad

uchwa³¹ mog¹ byæ tam konty-
nuowane. W Gorzowie rów-
nie¿.

Ważne, że kolorowo

Brak przepisów, a co za tym
idzie - egzekwowania wyma-
gañ sprawia, ¿e w Gorzowie
panuje ,,wolna amerykanka”.
,,Szyldoza”, ,,reklamoza”, do-
wolnoœæ kolorystyczna, chaos
i tandeta, która trawi centrum i
osiedla. O ile na obrze¿ach
miasta nie jest to a¿ tak wi-
doczne, to ofoliowane szyby
sklepów w bezpoœrednim
s¹siedztwie katedry czy du¿e
obiekty, jak budynek po kinie
S³oñce lub Arsenale, opako-
wane w banery reklamowe,
k³uj¹ w oczy. Po likwidacji sta-
nowiska plastyka miejskiego,
który opiniowa³ projekty, zdaje
siê, ¿e nikt ju¿ nie ma realnej
kontroli nad tym, co dzieje siê
w przestrzeni miasta.

Problem z plastykiem by³
jednak taki, ¿e nie mia³ on na-
rzêdzi do tego, by pewne rze-
czy siê nie wydarzy³y. Opano-
wana przez ,,pastelozê” z lat
90. Polska jak d³uga i szeroka
do dziœ jest ofiar¹ wielobarw-
nych wie¿owców, pomalowa-
nych w kolory nienadaj¹ce siê

na tak du¿e elewacje, do tego
w najdziwniejsze figury i wzo-
ry.

- Nie mogê zrozumieæ takie-
go malowania, s¹ przecie¿ ja-
kieœ zasady, kto to doradza³? -
zastanawia siê J. Kaszyca.
K³opot polega tak¿e na tym,
¿e niewiele osób dostrzega w
ogóle, ¿e jest problem. - Po
szaroœci PRL-u kolory stano-
wi³y jak¹œ odmianê. I nie-
wa¿ne jak, wa¿ne, ¿e koloro-
wo. A ¿e brzydko? Kogo to
martwi? - retorycznie koñczy
kolejny anonimowy rozmówca.
Ten g³os wpisuje siê w to, co
twierdz¹ prezesi spó³dzielni
mieszkaniowych.

- Dla nas najwa¿niejsze by³o
ocieplenie, kolorystyka te¿
by³a wa¿na, ale mniej. Konsul-
towaliœmy te kolory z plasty-
kiem, widocznie mia³ tak¹ kon-
cepcjê - mówi Leszek Kacz-
marek, prezes SM Staszica. -
Nie widzê nic ohydnego w
tych kolorach - uwa¿a Walde-
mar Borek, zastêpca prezesa
ds. technicznych SM Dolinki.
Nie negujmy tego, co by³o
dwadzieœcia lat temu - s³yszê
w SM Dolinki.

A jednak negowaæ nale¿y, bo
na efekty mody z lat 90.

bêdziemy patrzeæ przez kolej-
ne 20-30 lat. Nie tylko na ele-
wacjach bloków mieszkalnych,
ale tak¿e szkó³, banków czy
hoteli. W dobie kryzysu ¿adna
spó³dzielnia nie planuje nawet
korekty elewacji, a jedynie
czyszczenie powierzchni blo-
ków z glonów i grzybów.

Nic nie pasuje

Nie lepiej jest te¿ w odniesie-
niu do domów jednorodzin-
nych. I znowu brak przepisów
powoduje, ¿e ka¿dy maluje,
jak chce. W krajach skandy-
nawskich, w Niemczech, Gre-
cji, Hiszpanii, Francji,
W³oszech dowolnoœæ skutecz-
nie hamuj¹ przepisy, które na-
rzucaj¹ konkretne kolory. Na
ogó³ s¹ to stonowane barwy.

- W Toskanii dopuszczone
jest u¿ywanie trzech kolorów -
mówi G. Nawrocki. W Jerozoli-
mie jest to jeden kolor. W
Skandynawii - im bli¿ej natury,
tym lepiej. Na po³udniu Europy
- kolory odbijaj¹ce œwiat³o
s³oneczne, czyli wchodzi te¿
wymiar praktyczny. Buduj¹cy
dom Niemiec nie pomaluje
elewacji na kolor, którego w je-
go s¹siedztwie nie ma. Ale po-
trafi to Polak. Widaæ to w dziel-

nicach domów jednorodzin-
nych. Dom be¿owy obok do-
mu zielonego, za nim ¿ó³ty,
czerwony, niebieski, jeden z
dachem czerwonym, drugi z
czarnym, p³askim lub stromym.
Do tego ka¿dy dom budowany
wed³ug innego projektu.

- W miasteczku niedaleko
Pary¿a zastêpca mera mówi³
mi, ¿e tamtejsza rada miasta
ustala nawet, jakie roœliny i
drzewa mo¿na sadziæ w przy-
domowych ogrodach - mówi
kolejny rozmówca, prosz¹cy o
anonimowoœæ. Dodajmy, ¿e s¹
to kraje, gdzie demokracja ma
siê lepiej ni¿ w Polsce, która
siê jej ci¹gle uczy.

Nie trzeba wielkich
środków

Oczywiœcie, mówi¹c o estety-
ce miasta, nie dotykamy tylko
sprawy kolorystyki elewacji. To
ma³y element ca³oœci - urbanis-
tyki, architektury, uk³adu komu-
nikacyjnego, parkingów, troski
o ju¿ istniej¹ce obiekty.

- Ogromn¹ rolê widzê w insty-
tucji inspektora nadzoru budow-
lanego, samo Miasto jest za
ma³o energiczne w dzia³aniach,
bo dlaczego latami stoj¹ budyn-
ki, które prêdzej siê zawal¹, ni¿

doczekaj¹ remontu? - pyta
mec. Jerzy Synowiec, od lat
prowadz¹cy dzia³ania na rzecz
poprawy estetyki Gorzowa, au-
tor publikacji ,,Sto miejsc wsty-
du”. To sypi¹ce siê balkony,
wal¹ce siê p³oty, gara¿e,
uschniête drzewa.

Zdaniem J. Synowca mo¿na
te rzeczy uporz¹dkowaæ i to
bardzo czêsto niezbyt wielkim
kosztem, a przy tym od rêki.

Każdy jest odpowiedzialny

Nie zrzucajmy te¿ ca³ej winy
za wygl¹d Gorzowa na Miasto.
O ile zabetonowanie centrum,
ustawianie betonowych donic z
kikutami drzew, oklejanie auto-
busów MZK z szybami
w³¹cznie reklamami, przyzwo-
lenie brakiem skutecznych
dzia³añ na samozag³adê wielu
obiektów (choæby popolicyjne-
go obiektu przy Obotryckiej,
willi Herzoga na bulwarze czy
Schodów Donik¹d) jest po stro-
nie w³adz Gorzowa, to wiele
rzeczy zale¿y od samych
mieszkañców.

- Na pozbycie siê zawalaj¹ce-
go siê p³otu naprawdê nie trze-
ba wiele œrodków, wystarczy
uporz¹dkowaæ to miejsce. To
czêsto s¹ drobiazgi  - twierdzi

J. Synowiec. - Je¿eli przeciêt-
nemu gorzowianinowi nie prze-
szkadza ba³agan we w³asnym
otoczeniu, tak d³ugo miasto
bêdzie zaœciankiem - uwa¿a J.
Kaszyca.
Agnieszka Dêbska, miejski

konserwator zabytków podziela
opiniê, ¿e to my, mieszkañcy
tworzymy miasto. - Wa¿ne, aby
ka¿dy w³aœciciel obiektu zrozu-
mia³, ¿e nie jest obojêtne, co
umieœci w przestrzeni miasta.

Dotyczy to nie tylko obiektów
sta³ych, sezonowych, jak ogród-
ki letnie przy kawiarniach, ale
te¿ poziomu ulicy. Wszech-
obecne œmieci, puszki, foliowe  i
papierowe opakowania, psie
kupy, mazanie sprejami po ele-
wacjach, niszczenie wiat przy-
stankowych - za to nie s¹ odpo-
wiedzialni ,,oni”, tylko my,
ka¿dy, kto œmieci, kto nie dba,
kto nie sprz¹ta. Nie wystarczy
jednorazowa akcja ,,Sprz¹tanie
Ziemi”. Mo¿e zamiast wielkiego
sprz¹tania nale¿y po prostu o to
dbaæ na co dzieñ, wówczas nie
bêdzie konieczne czyszczenie
przestrzeni z ton brudów. Niby
banalne, a nadal niewykonalne.

A to rola edukacji, nie tylko tej
zinstytucjonalizowanej, ale te¿
domowej. Dziecko robi to, co

obserwuje, a je¿eli obserwuje
wyrzucanie œmieci na ulicê
przez rodziców czy w ogóle
miasto ton¹ce w œmieciach,
bêdzie robi³o dok³adnie to sa-
mo. I, co gorsze, bêdzie to dla
niego norm¹. Byæ mo¿e dowie
siê póŸniej w przedszkolu i
szkole, ¿e to nie jest jednak
norma. To zale¿y od konkretne-
go nauczyciela. Bo tu pojawia
siê kolejny problem.

- Programy nauczania w
szkole podstawowej nie ujmuj¹
zagadnieñ estetyki, ten temat
nie jest w ogóle rozpatrywany.
Zreszt¹ tego nie da siê wprost
wyedukowaæ, to kwestia trady-
cji, a raczej jej braku. Polak mu-
si siê odró¿niæ od s¹siada, cho-
æby dachem pod innym k¹tem i
oczywiœcie wy¿szym - mówi
Leszek Jakubowski, wicedy-
rektor Pañstwowego Liceum
Sztuk Plastycznych.

Murale bez kontroli

,,Sobiepañstwo”, wybijanie
siê Polaka na niepodleg³oœæ
estetyczn¹, brak potrzeby zgra-
nia architektonicznego, brak
wyczucia smaku, kontekstu
otoczenia, moda  - to przyczyny
obecnego stanu rzeczy, nie tyl-
ko w Gorzowie.

W latach 90. by³a moda na
pastelowe elewacje. Teraz ma-
my modê na murale.

- One siê pojawiaj¹ bez
wzglêdu na wszystko. A dobra
architektura sama siê broni, nie
trzeba jej poprawiaæ. Na ogó³
niestety te murale s¹ agresyw-
ne, choæby ten przy bibliotece
wojewódzkiej, d³ugi i niepa-
suj¹cy do tego miejsca. Czy ten
na Zawarciu ko³o II Liceum
Ogólnokszta³c¹cego - odpacy-
kowana muralem œciana, a resz-
ta kamienicy w katastrofalnym
stanie technicznym i wizualnym.
To niemoralne, bo najpierw trze-
ba by³o zadbaæ o remont tego
budynku, a potem malowaæ -
uwa¿a kolejny rozmówca
,,bran¿owy”, który nie chce po-
dawaæ swojego nazwiska.

Murale pojawiaj¹ siê jak grzy-
by po deszczu, zdaje siê, ¿e
celem inicjatorów jest zamalo-
wanie nimi ka¿dej wolnej prze-
strzeni, co czasem nijak siê ma
do tej¿e powierzchni, jak sta³o
siê w przypadku kamienicy
przy ulicy Góra Powstañców.
Praca Andrzeja Wróblewskie-
go ,,G³owa mê¿czyzny na czer-
wonym tle” (bêd¹ca zreszt¹ w
zasobach muzeum), nie
ca³kiem dobrze wkomponowa³a
siê w istniej¹ce tam okna.

- Murale - tak, ale pod kon-
trol¹ osób kompetentnych, a w
tej chwili mamy woln¹ amery-
kankê - ocenia G. Nawrocki.

Gorzów jak Holandia

Patrz¹c na Gorzów komple-
ksowo mo¿na dojœæ do wnios-
ku, ¿e jest brzydko. S³usznego,
bo pod wzglêdem estetyki od-
stajemy od miast polskich
zbli¿onych wielkoœci¹ do Go-
rzowa.

- Tu nie ma czegoœ takiego
jak estetyka - to najbardziej
skrajna opinia, jak¹ s³yszê od
in¿yniera budownictwa. - Pro-
szê o inny zestaw pytañ, jakoœ
to bêdzie, co to da - to zaœ
s³yszê najczêœciej.

Pesymizm przebija siê we
wszystkich rozmowach. Opty-
mist¹ jest jedynie mec. Syno-
wiec, który widzi sens tworze-
nia kolejnej publikacji o wy-
gl¹dzie Gorzowa.

- Tu siê urodzi³em, znam tu
niemal ka¿dy kamieñ. Widzê,
¿e coœ siê zmienia na plus.
Wierzê, ¿e przy podjêciu
dzia³añ mo¿emy byæ miastem
takim, jakie s¹ w Holandii, za-
dbanym i spójnym. Wystarczy
dziesiêæ lat dzia³añ i mamy na
to szanse - przekonuje.

Nadzieja umiera ostatnia,
st¹d na ka¿dym moim spotka-
niu pojawia siê w¹tek potrzeby
dyskusji. Z radnymi, z w³adzami
miasta, z mieszkañcami.

- Chêtnie wzi¹³bym udzia³ w
takim panelu - twierdzi J. Ka-
szyca. Organizatorem takich
debat by³o ju¿ w przesz³oœci
Miasto. Rozmawiano o tym
przy okazji wdra¿ania Miejskie-
go Programu Rewitalizacji, po
konsultacjach spo³ecznych na
temat miejsc wspólnych po-
wsta³ raport ,,Miasto-wizja”, od-
by³o siê seminarium po³¹czone
z warsztatami ,,Estetyka pod
lup¹”. Pojawi³y siê te¿ inicjaty-
wy oddolne. Efektem niektó-
rych z nich by³y mini ogródki, z
kwiatkami otoczonymi oponami
w roli ogrodzenia…

Czy otoczenie, w którym funk-
cjonujemy na co dzieñ, ma w
ogóle dla przeciêtnego gorzo-
wianina znaczenie? Czy czuje-
my potrzebê rozmawiania o
przestrzeni miejskiej? Czy
je¿eli tak, to jak mo¿na zmieniæ
miasto, by by³o miejscem
schludnym, ³adnym, spójnym,
w którym sami bêdziemy czuli
siê dobrze i do którego bez
wstydu zaprosimy kogoœ, by
pokazaæ ³adne i przyjazne
miasto?

Czy mimo ¿e - byæ mo¿e - jest
to wa¿ne, bêdziemy czekali w
marazmie, narzekaj¹c albo nie
zwracaj¹c uwagi na to, co wy-
maga poprawy? W³adze - a¿
inicjatywê podejm¹ mieszkañ-
cy, a mieszkañcy - a¿ zrobi coœ
Miasto?...

Tekst i zdjêcia:
MAJA SZANTER

PS. Mimo próby uzyskania
odpowiedzi na pytania do-
tycz¹ce niniejszego artyku³u
od architekta miejskiego, nie
otrzyma³am z urzêdu ¿adnej
informacji.

W Gorzowie nie ma czegoś takiego jak estetyka
Dlaczego w Gorzowie jest tak brzydko? - bez wiêkszych w¹tpliwoœci mo¿na zadaæ takie pytanie o miasto nad Wart¹, nawi¹zuj¹c do znanej publikacji o estetyce polskich miast.
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Kiedy kilka lat temu Piotr
Sarzyñski napisa³ ,,Wrzask w
przestrzeni - Dlaczego w Pol-
sce jest tak brzydko?”, dotkn¹³
wielu kwestii, próbuj¹c zna-
leŸæ odpowiedŸ na elementar-
ne pytanie, jakie pojawia siê,
gdy patrzy siê na kraj nad
Wis³¹. Gorzów nie jest wiêc
wyj¹tkiem. Mo¿na jednak od-
nieœæ wra¿enie, ¿e w tej
wyj¹tkowoœci Gorzów zajmuje
jedno z czo³owych miejsc.

Potencjał to za mało

A potencja³ miasto ma wielki
- jest nim po³o¿enie. Wij¹ca
siê przez centrum rzeka,
wzgórza, ogrom zieleni. - Do
czasu wojny Landsberg by³
urbanistycznie rozs¹dnie i
optymalnie zaplanowanym
miejscem. Nieudolnie prowa-
dzona polityka w latach 50.,
60. i 70. spowodowa³a, ¿e Go-
rzów nie wygl¹da najlepiej -
twierdzi Gustaw Nawrocki,
dyrektor Miejskiego Oœrodka
Sztuki. - Mamy architekta
miejskiego tylko z nazwy. A
przecie¿ ma jakiœ zakres obo-
wi¹zków - twierdzi zaœ archi-
tekt Jerzy Kaszyca.

I ma, do tego spory: wspó³pra-
ca z ró¿nymi wydzia³ami Urzêdu
Miasta w zakresie sporz¹dzania
planów miejscowych, sytuowa-
nia reklam, projektowania inwe-
stycji miejskich, negocjowania
wymagañ architektonicznych
dla inwestorów prywatnych, re-
witalizacji. Ponadto w zakresie
obowi¹zków miejskiego archi-
tekta jest udzia³ w Miejskiej Ko-
misji Urbanistyczno-Architekto-
nicznej, organizowanie przed-
miotowych konkursów oraz
dzia³ania promocyjno-edukacyj-
ne. Teoretycznie wiêc architekt
mo¿e du¿o. W praktyce - efekty
tych dzia³añ nie s¹ specjalnie
widoczne.

- Mam wra¿enie, ¿e w mo-
mencie podpisania umowy o
pracê w magistracie taka oso-
ba traci mo¿liwoœci skutecznej
pracy i nie mo¿e za wiele -
s³yszê od osoby dzia³aj¹cej w
bran¿y, prosz¹cej o niepoda-
wanie nazwiska.

Mo¿e dlatego w Gorzowie
powstaj¹ takie twory, jak zwy-

ciêzca konkursu na najbrzyd-
szy obiekt - dominanta, Gale-
ria M³yñska czy przypomi-
naj¹cy bunkier budynek u
zbiegu ulic Teatralnej i War-
szawskiej. Mo¿e byæ to te¿
efekt ,,narcyzmu architektów”,
o jakim pisze w ksi¹¿ce 
,,Ksiêga zachwytów” Filip
Springer.  

Jak zwykle się nie da

Coœ jest na rzeczy. Kilka lat
temu z inicjatywy Marka Po-
spiesznego, pracownika wy-
dzia³u sportu, któremu na ser-
cu le¿a³y sprawy estetyki, w
magistracie uda³o siê powo³aæ
nieformalny zespó³ sk³adaj¹cy
siê z osób z ró¿nych wy-
dzia³ów, który o tê estetykê
mia³ zadbaæ. Przez nieca³e
dwa lata, pod opiek¹ wicepre-
zydenta Jacka Szymankiewi-
cza, odbywa³y siê spotkania,
podjêto pewne dzia³ania.

Zespó³ pochyli³ siê m.in. nad
ustaw¹, potocznie nazywan¹
krajobrazow¹ z 2015 roku. Da-
wa³a ona samorz¹dom na-
rzêdzia do stworzenia uchwa³ i
zajêcia siê kwestiami estetyki
w poszczególnych gminach.

- Po jakimœ czasie stwierdzo-
no, ¿e w Gorzowie siê nie da.

To by³a krew w piach, du¿o
obradowania, ma³o efektów,
zerowa chêæ wspó³pracy 
miêdzy wydzia³ami, ¿adnych
wymagañ wobec inwestorów -
podsumowuje pracê w zespo-
le jedna z osób w nim
bêd¹cych. Grupa przesta³a ist-
nieæ.

W Gorzowie zaprzestano
prac nad uchwa³¹, któr¹ uda³o
siê wypracowaæ w wielu pol-
skich miastach. Maj¹ je du¿e
oœrodki, jak Kraków, Gdañsk,
Olsztyn, Wroc³aw, Poznañ, ale
i mniejsze, jak Nowy S¹cz,
Cieszyn, Szczawno-Zdrój,
Bochnia, Leszno, Sopot. Na
dziœ to blisko 60 gmin. Tam siê
da³o.

- Wskutek pojawiaj¹cego siê
orzecznictwa w sprawie
,,uchwa³y reklamowej”, a
tak¿e maj¹c na wzglêdzie
trwaj¹c¹ przebudowê centrum
miasta, prace nad projektem
uchwa³y zosta³y czasowo
wstrzymane - informuje
Wies³aw Ciepiela, rzecznik
prasowy UM.

Tylko ¿e prace w centrum ju¿
siê zakoñczy³y, a orzecznictwo
dotyczy³o g³ównie miasta
sto³ecznego Warszawy i po
wyroku NSA prace nad

uchwa³¹ mog¹ byæ tam konty-
nuowane. W Gorzowie rów-
nie¿.

Ważne, że kolorowo

Brak przepisów, a co za tym
idzie - egzekwowania wyma-
gañ sprawia, ¿e w Gorzowie
panuje ,,wolna amerykanka”.
,,Szyldoza”, ,,reklamoza”, do-
wolnoœæ kolorystyczna, chaos
i tandeta, która trawi centrum i
osiedla. O ile na obrze¿ach
miasta nie jest to a¿ tak wi-
doczne, to ofoliowane szyby
sklepów w bezpoœrednim
s¹siedztwie katedry czy du¿e
obiekty, jak budynek po kinie
S³oñce lub Arsenale, opako-
wane w banery reklamowe,
k³uj¹ w oczy. Po likwidacji sta-
nowiska plastyka miejskiego,
który opiniowa³ projekty, zdaje
siê, ¿e nikt ju¿ nie ma realnej
kontroli nad tym, co dzieje siê
w przestrzeni miasta.

Problem z plastykiem by³
jednak taki, ¿e nie mia³ on na-
rzêdzi do tego, by pewne rze-
czy siê nie wydarzy³y. Opano-
wana przez ,,pastelozê” z lat
90. Polska jak d³uga i szeroka
do dziœ jest ofiar¹ wielobarw-
nych wie¿owców, pomalowa-
nych w kolory nienadaj¹ce siê

na tak du¿e elewacje, do tego
w najdziwniejsze figury i wzo-
ry.

- Nie mogê zrozumieæ takie-
go malowania, s¹ przecie¿ ja-
kieœ zasady, kto to doradza³? -
zastanawia siê J. Kaszyca.
K³opot polega tak¿e na tym,
¿e niewiele osób dostrzega w
ogóle, ¿e jest problem. - Po
szaroœci PRL-u kolory stano-
wi³y jak¹œ odmianê. I nie-
wa¿ne jak, wa¿ne, ¿e koloro-
wo. A ¿e brzydko? Kogo to
martwi? - retorycznie koñczy
kolejny anonimowy rozmówca.
Ten g³os wpisuje siê w to, co
twierdz¹ prezesi spó³dzielni
mieszkaniowych.

- Dla nas najwa¿niejsze by³o
ocieplenie, kolorystyka te¿
by³a wa¿na, ale mniej. Konsul-
towaliœmy te kolory z plasty-
kiem, widocznie mia³ tak¹ kon-
cepcjê - mówi Leszek Kacz-
marek, prezes SM Staszica. -
Nie widzê nic ohydnego w
tych kolorach - uwa¿a Walde-
mar Borek, zastêpca prezesa
ds. technicznych SM Dolinki.
Nie negujmy tego, co by³o
dwadzieœcia lat temu - s³yszê
w SM Dolinki.

A jednak negowaæ nale¿y, bo
na efekty mody z lat 90.

bêdziemy patrzeæ przez kolej-
ne 20-30 lat. Nie tylko na ele-
wacjach bloków mieszkalnych,
ale tak¿e szkó³, banków czy
hoteli. W dobie kryzysu ¿adna
spó³dzielnia nie planuje nawet
korekty elewacji, a jedynie
czyszczenie powierzchni blo-
ków z glonów i grzybów.

Nic nie pasuje

Nie lepiej jest te¿ w odniesie-
niu do domów jednorodzin-
nych. I znowu brak przepisów
powoduje, ¿e ka¿dy maluje,
jak chce. W krajach skandy-
nawskich, w Niemczech, Gre-
cji, Hiszpanii, Francji,
W³oszech dowolnoœæ skutecz-
nie hamuj¹ przepisy, które na-
rzucaj¹ konkretne kolory. Na
ogó³ s¹ to stonowane barwy.

- W Toskanii dopuszczone
jest u¿ywanie trzech kolorów -
mówi G. Nawrocki. W Jerozoli-
mie jest to jeden kolor. W
Skandynawii - im bli¿ej natury,
tym lepiej. Na po³udniu Europy
- kolory odbijaj¹ce œwiat³o
s³oneczne, czyli wchodzi te¿
wymiar praktyczny. Buduj¹cy
dom Niemiec nie pomaluje
elewacji na kolor, którego w je-
go s¹siedztwie nie ma. Ale po-
trafi to Polak. Widaæ to w dziel-

nicach domów jednorodzin-
nych. Dom be¿owy obok do-
mu zielonego, za nim ¿ó³ty,
czerwony, niebieski, jeden z
dachem czerwonym, drugi z
czarnym, p³askim lub stromym.
Do tego ka¿dy dom budowany
wed³ug innego projektu.

- W miasteczku niedaleko
Pary¿a zastêpca mera mówi³
mi, ¿e tamtejsza rada miasta
ustala nawet, jakie roœliny i
drzewa mo¿na sadziæ w przy-
domowych ogrodach - mówi
kolejny rozmówca, prosz¹cy o
anonimowoœæ. Dodajmy, ¿e s¹
to kraje, gdzie demokracja ma
siê lepiej ni¿ w Polsce, która
siê jej ci¹gle uczy.

Nie trzeba wielkich
środków

Oczywiœcie, mówi¹c o estety-
ce miasta, nie dotykamy tylko
sprawy kolorystyki elewacji. To
ma³y element ca³oœci - urbanis-
tyki, architektury, uk³adu komu-
nikacyjnego, parkingów, troski
o ju¿ istniej¹ce obiekty.

- Ogromn¹ rolê widzê w insty-
tucji inspektora nadzoru budow-
lanego, samo Miasto jest za
ma³o energiczne w dzia³aniach,
bo dlaczego latami stoj¹ budyn-
ki, które prêdzej siê zawal¹, ni¿

doczekaj¹ remontu? - pyta
mec. Jerzy Synowiec, od lat
prowadz¹cy dzia³ania na rzecz
poprawy estetyki Gorzowa, au-
tor publikacji ,,Sto miejsc wsty-
du”. To sypi¹ce siê balkony,
wal¹ce siê p³oty, gara¿e,
uschniête drzewa.

Zdaniem J. Synowca mo¿na
te rzeczy uporz¹dkowaæ i to
bardzo czêsto niezbyt wielkim
kosztem, a przy tym od rêki.

Każdy jest odpowiedzialny

Nie zrzucajmy te¿ ca³ej winy
za wygl¹d Gorzowa na Miasto.
O ile zabetonowanie centrum,
ustawianie betonowych donic z
kikutami drzew, oklejanie auto-
busów MZK z szybami
w³¹cznie reklamami, przyzwo-
lenie brakiem skutecznych
dzia³añ na samozag³adê wielu
obiektów (choæby popolicyjne-
go obiektu przy Obotryckiej,
willi Herzoga na bulwarze czy
Schodów Donik¹d) jest po stro-
nie w³adz Gorzowa, to wiele
rzeczy zale¿y od samych
mieszkañców.

- Na pozbycie siê zawalaj¹ce-
go siê p³otu naprawdê nie trze-
ba wiele œrodków, wystarczy
uporz¹dkowaæ to miejsce. To
czêsto s¹ drobiazgi  - twierdzi

J. Synowiec. - Je¿eli przeciêt-
nemu gorzowianinowi nie prze-
szkadza ba³agan we w³asnym
otoczeniu, tak d³ugo miasto
bêdzie zaœciankiem - uwa¿a J.
Kaszyca.
Agnieszka Dêbska, miejski

konserwator zabytków podziela
opiniê, ¿e to my, mieszkañcy
tworzymy miasto. - Wa¿ne, aby
ka¿dy w³aœciciel obiektu zrozu-
mia³, ¿e nie jest obojêtne, co
umieœci w przestrzeni miasta.

Dotyczy to nie tylko obiektów
sta³ych, sezonowych, jak ogród-
ki letnie przy kawiarniach, ale
te¿ poziomu ulicy. Wszech-
obecne œmieci, puszki, foliowe  i
papierowe opakowania, psie
kupy, mazanie sprejami po ele-
wacjach, niszczenie wiat przy-
stankowych - za to nie s¹ odpo-
wiedzialni ,,oni”, tylko my,
ka¿dy, kto œmieci, kto nie dba,
kto nie sprz¹ta. Nie wystarczy
jednorazowa akcja ,,Sprz¹tanie
Ziemi”. Mo¿e zamiast wielkiego
sprz¹tania nale¿y po prostu o to
dbaæ na co dzieñ, wówczas nie
bêdzie konieczne czyszczenie
przestrzeni z ton brudów. Niby
banalne, a nadal niewykonalne.

A to rola edukacji, nie tylko tej
zinstytucjonalizowanej, ale te¿
domowej. Dziecko robi to, co

obserwuje, a je¿eli obserwuje
wyrzucanie œmieci na ulicê
przez rodziców czy w ogóle
miasto ton¹ce w œmieciach,
bêdzie robi³o dok³adnie to sa-
mo. I, co gorsze, bêdzie to dla
niego norm¹. Byæ mo¿e dowie
siê póŸniej w przedszkolu i
szkole, ¿e to nie jest jednak
norma. To zale¿y od konkretne-
go nauczyciela. Bo tu pojawia
siê kolejny problem.

- Programy nauczania w
szkole podstawowej nie ujmuj¹
zagadnieñ estetyki, ten temat
nie jest w ogóle rozpatrywany.
Zreszt¹ tego nie da siê wprost
wyedukowaæ, to kwestia trady-
cji, a raczej jej braku. Polak mu-
si siê odró¿niæ od s¹siada, cho-
æby dachem pod innym k¹tem i
oczywiœcie wy¿szym - mówi
Leszek Jakubowski, wicedy-
rektor Pañstwowego Liceum
Sztuk Plastycznych.

Murale bez kontroli

,,Sobiepañstwo”, wybijanie
siê Polaka na niepodleg³oœæ
estetyczn¹, brak potrzeby zgra-
nia architektonicznego, brak
wyczucia smaku, kontekstu
otoczenia, moda  - to przyczyny
obecnego stanu rzeczy, nie tyl-
ko w Gorzowie.

W latach 90. by³a moda na
pastelowe elewacje. Teraz ma-
my modê na murale.

- One siê pojawiaj¹ bez
wzglêdu na wszystko. A dobra
architektura sama siê broni, nie
trzeba jej poprawiaæ. Na ogó³
niestety te murale s¹ agresyw-
ne, choæby ten przy bibliotece
wojewódzkiej, d³ugi i niepa-
suj¹cy do tego miejsca. Czy ten
na Zawarciu ko³o II Liceum
Ogólnokszta³c¹cego - odpacy-
kowana muralem œciana, a resz-
ta kamienicy w katastrofalnym
stanie technicznym i wizualnym.
To niemoralne, bo najpierw trze-
ba by³o zadbaæ o remont tego
budynku, a potem malowaæ -
uwa¿a kolejny rozmówca
,,bran¿owy”, który nie chce po-
dawaæ swojego nazwiska.

Murale pojawiaj¹ siê jak grzy-
by po deszczu, zdaje siê, ¿e
celem inicjatorów jest zamalo-
wanie nimi ka¿dej wolnej prze-
strzeni, co czasem nijak siê ma
do tej¿e powierzchni, jak sta³o
siê w przypadku kamienicy
przy ulicy Góra Powstañców.
Praca Andrzeja Wróblewskie-
go ,,G³owa mê¿czyzny na czer-
wonym tle” (bêd¹ca zreszt¹ w
zasobach muzeum), nie
ca³kiem dobrze wkomponowa³a
siê w istniej¹ce tam okna.

- Murale - tak, ale pod kon-
trol¹ osób kompetentnych, a w
tej chwili mamy woln¹ amery-
kankê - ocenia G. Nawrocki.

Gorzów jak Holandia

Patrz¹c na Gorzów komple-
ksowo mo¿na dojœæ do wnios-
ku, ¿e jest brzydko. S³usznego,
bo pod wzglêdem estetyki od-
stajemy od miast polskich
zbli¿onych wielkoœci¹ do Go-
rzowa.

- Tu nie ma czegoœ takiego
jak estetyka - to najbardziej
skrajna opinia, jak¹ s³yszê od
in¿yniera budownictwa. - Pro-
szê o inny zestaw pytañ, jakoœ
to bêdzie, co to da - to zaœ
s³yszê najczêœciej.

Pesymizm przebija siê we
wszystkich rozmowach. Opty-
mist¹ jest jedynie mec. Syno-
wiec, który widzi sens tworze-
nia kolejnej publikacji o wy-
gl¹dzie Gorzowa.

- Tu siê urodzi³em, znam tu
niemal ka¿dy kamieñ. Widzê,
¿e coœ siê zmienia na plus.
Wierzê, ¿e przy podjêciu
dzia³añ mo¿emy byæ miastem
takim, jakie s¹ w Holandii, za-
dbanym i spójnym. Wystarczy
dziesiêæ lat dzia³añ i mamy na
to szanse - przekonuje.

Nadzieja umiera ostatnia,
st¹d na ka¿dym moim spotka-
niu pojawia siê w¹tek potrzeby
dyskusji. Z radnymi, z w³adzami
miasta, z mieszkañcami.

- Chêtnie wzi¹³bym udzia³ w
takim panelu - twierdzi J. Ka-
szyca. Organizatorem takich
debat by³o ju¿ w przesz³oœci
Miasto. Rozmawiano o tym
przy okazji wdra¿ania Miejskie-
go Programu Rewitalizacji, po
konsultacjach spo³ecznych na
temat miejsc wspólnych po-
wsta³ raport ,,Miasto-wizja”, od-
by³o siê seminarium po³¹czone
z warsztatami ,,Estetyka pod
lup¹”. Pojawi³y siê te¿ inicjaty-
wy oddolne. Efektem niektó-
rych z nich by³y mini ogródki, z
kwiatkami otoczonymi oponami
w roli ogrodzenia…

Czy otoczenie, w którym funk-
cjonujemy na co dzieñ, ma w
ogóle dla przeciêtnego gorzo-
wianina znaczenie? Czy czuje-
my potrzebê rozmawiania o
przestrzeni miejskiej? Czy
je¿eli tak, to jak mo¿na zmieniæ
miasto, by by³o miejscem
schludnym, ³adnym, spójnym,
w którym sami bêdziemy czuli
siê dobrze i do którego bez
wstydu zaprosimy kogoœ, by
pokazaæ ³adne i przyjazne
miasto?

Czy mimo ¿e - byæ mo¿e - jest
to wa¿ne, bêdziemy czekali w
marazmie, narzekaj¹c albo nie
zwracaj¹c uwagi na to, co wy-
maga poprawy? W³adze - a¿
inicjatywê podejm¹ mieszkañ-
cy, a mieszkañcy - a¿ zrobi coœ
Miasto?...

Tekst i zdjêcia:
MAJA SZANTER

PS. Mimo próby uzyskania
odpowiedzi na pytania do-
tycz¹ce niniejszego artyku³u
od architekta miejskiego, nie
otrzyma³am z urzêdu ¿adnej
informacji.

W Gorzowie nie ma czegoś takiego jak estetyka
Dlaczego w Gorzowie jest tak brzydko? - bez wiêkszych w¹tpliwoœci mo¿na zadaæ takie pytanie o miasto nad Wart¹, nawi¹zuj¹c do znanej publikacji o estetyce polskich miast.
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Prze¿yliœmy w firmach trzy
lata gospodarczego szoku
pocovidowego oraz ogrom-
nych konsekwencji rosyj-
skiej napaœci na Ukrainê,
no i te ob³êdne spekulacyj-
ne ceny p³acone przez na-
sze przedsiêbiorstwa za
prawo do emisji CO2. Kry-
zys energetyczny wywo³a³
ogromny wzrost cen energii
i za³amanie siê dotychczas
trwa³ych relacji importowo-
eksportowych tak, ¿e z bra-
ku surowców stawa³y fabry-
ki, a w sklepach na Zacho-
dzie brakowa³o towarów. 

Inflacyjny wzrost cen ude-
rzy³ w portfele przede
wszystkim ludzi najbiedniej-
szych. Rz¹d w minionym ro-
ku uruchamia³ kolejne mi-
liardy na zasilenie docho-
dów emerytów i rencistów,
na rzecz dzieci s³ynnym
500+  minister El¿biety Ra-
falskiej, goni¹c inflacjê
ustala³ najni¿sz¹ p³acê na
coraz wy¿szym poziomie, a
firmom najbardziej za-
gro¿onym kryzysem
pod³¹cza³ „kroplówkê” pieni-
êdzy na podtrzymanie
dzia³alnoœci przed bankruc-
twem. Czy to wszystko wy-
starczy³o dla przedsiêbior-
ców i spo³eczeñstwa? Nie-
koniecznie… 

Musimy jednak postawiæ
pytanie: „Co by siê sta³o,
gdyby tej polityki pomocy
rz¹d nie uruchomi³, gdyby
nie mia³ pieniêdzy i nie
»wpompowa³« w gospo-
darkê i dla spo³eczeñstwa
tych setek miliardów?”. Ju¿
raz tak siê sta³o, a by³o to w
1990 r., w momencie uru-
chomienia reformy ustrojo-
wej wg planu Balcerowicza-
Sachsa (piszê o tym w po-
przednim numerze
EchoGorzowa.pl). M³odzi
tego nie wiedz¹, ale starsi
prze¿yli wówczas armage-
don w Polsce, jak firmy upa-
da³y, a pracownicy masowo
zasilali szeregi bezrobot-
nych i biedy.

Po 1990 roku nie musia³o
siê niszczyæ tych przedsi-
êbiorstw posocjalistycz-
nych, tylko restrukturyzo-
waæ i naprawiaæ. Ten obec-
ny kryzys mo¿na by³o te¿
zminimalizowaæ choæby
przez ograniczenie spekula-
cyjnej sprzeda¿y prawa do
emisji CO2, ale UE globalis-
tom i finansjerze tego zrobiæ
nie chcia³a. Spekulanci na-
krêcali wiêc cenê CO2, a
tym samym ros³y ceny pro-
duktów, szczególnie tych
energoch³onnych, np. chle-
ba. 
Kryzysy maj¹ swoje
przyczyny. S¹ sterowane i
najczêœciej wykorzystywane
do celów globalnych lub lo-
kalnych transformacji w czy-
imœ konkretnie interesie!

Najlepiej przedstawia ten
proceder Naomi Klein w
swej ksi¹¿ce Doktryna szo-
ku, w której opisuje naj-
nowsz¹ ideologiê XXI wie-
ku, maj¹c¹ za podstawê
wolnorynkow¹ rewolucjê
ekonomiczn¹ i gospo-
darcz¹. To wszystko jest
wyraŸnie skrojone na zyski
korporacji miêdzynarodo-
wych. Warto z t¹ ksi¹¿k¹
siê zapoznaæ, bo jej treœæ
zmienia nasze rozumienie
dzisiejszego wspó³czesne-
go œwiata, do czego zmie-
rzaj¹ najbogatsi, nawet nie
stroni¹c od wykorzystywa-
nia tzw. doktryny lokalnych
wojen i wywo³ywania Ÿróde³
szoków finansowych. W
ksi¹¿ce jest te¿ w¹tek pol-
ski dotycz¹cy balcerowi-
czowskiej transformacji.
Wojny tocz¹ siê nie tylko
œrodkami militarnymi, ale
równoczeœnie œrodkami
ideologiczno-propagando-
wymi, które po konflikcie
pozostawiaj¹ utrwalony
œlad w mentalnoœci
spo³eczeñstw objêtych szo-
kiem tego konfliktu i „jedy-
nie s³usznej ideologii zwy-
ciêzców”. Nie zapominajmy
o tym patrz¹c na wojnê
Rosji przeciw Ukrainie i na
t¹ finansowo-gospodarcz¹ i
ideologiczn¹ przeciw Pol-
sce w UE. 

Naomi Klein w swej
ksi¹¿ce Doktryna szoku
ukazuje ideologiê najbogat-
szych gospodarek

i najwiêkszych korporacji
œwiata w dzia³aniach dla co-
raz wiêkszej koncentracji
bogactwa

w rêkach nielicznej grupy.
Wykorzystuj¹ do tego wol-
norynkow¹ rewolucjê opart¹
na teorii ekonomii Miltona
Friedmana, która to teoria,
o pod³o¿u ideologii stricte li-
beralnej, jest jakby wrêcz
skrojona i napisana na za-
mówienie. Zanim te teorie
oka¿¹ siê w praktyce nie-
sprawiedliwe, to up³ywa
przynajmniej jedno pokole-
nie, a temu nastêpnemu
wydaje siê, ¿e tak musi byæ,
bo innych nauka nie propo-
nuje. 

Do tej pory wszystkie teo-
rie upada³y, choæ doktryna
„uzdrowieñczego” wolnego
rynku na razie trzyma siê
doœæ dobrze i ma swoich
wyznawców, te¿ w polskiej
polityce. Jednak pêkniêcia
na jej atrakcyjnym opako-
waniu s¹ ju¿ dobrze widocz-
ne. Dzisiaj m³odzi i czêsto
biedni, choæ bardzo wy-
kszta³ceni, nie maj¹ wiêk-
szych perspektyw rozwojo-
wych i na taki model
spo³eczny na pewno nie
bêd¹ siê godziæ.

Popatrzmy wokó³ siebie i
zastanówmy siê, czy w tym

œwiecie korporacji gospo-
darczych i rekinów finanso-
wych jest gdzieœ wolna
przestrzeñ dla inicjatyw na-
szych wykszta³conych dzie-
ci i wnuków. Jeden ze zna-
nych mi profesorów Akade-
mii Ekonomicznej w
Poznaniu (dzisiaj to Uniwer-
sytet Ekonomiczny) powie-
dzia³ do swoich studentów,
¿e tworz¹ siê dla nich atrak-
cyjne miejsca pracy… przy
pó³kach i kasach hipermar-

ketów oraz w pakowalniach
logistycznych. Tak wiêc nie
cieszmy siê zbytnio, ¿e te
niepolskie inicjatywy tak siê
rozwijaj¹. Wiêcej patriotyz-
mu gospodarczego by siê
nam przyda³o, nawet w
naszym prywatnym inte-
resie. 
Ten 2023 rok nie bêdzie
³atwy. Polska bêdzie siê
zmagaæ z zewnêtrznymi
si³ami

o utrzymanie  suwerenno-
œci gospodarczo-finanso-
wej, ale jak pokazuj¹ ostat-
nie dni, tak¿e terytorialnej.
Otó¿ Parlament Europejski
w styczniu br. rozpatrywa³
kwestiê, ¿e lasy wy³¹czone
bêd¹ spod kompetencji pol-
skiego rz¹du i przeniesione

do kompetencji komisarzy
UE. Je¿eli polski rz¹d na to
pozwoli, to stracimy kon-
trolê nad wzorowo prowa-
dzonymi polskimi lasami.
Nasze lasy to 30% obszaru
Polski i nie wolno utraciæ
nadzoru nad jedn¹ trzeci¹
polskiego terytorium. Na-
stêpnie siêgn¹ te¿ po nasze
zadrzewione parki miejskie.
Mamy najlepiej wykszta³co-
nych leœników w Europie,
jesteœmy dla œwiata wzorem

leœnej gospodarki.  Odda-
nie kontroli nad polskimi
lasami to pogwa³cenie
traktatu o UE, to zdrada
stanu, to Trybuna³ Kon-
stytucyjny! 123 lata byli-
œmy pod panowaniem
trzech czarnych or³ów. Ta
obecna propozycja eurokra-
tów idzie w podobnym kie-
runku, przy poparciu niektó-
rych polskich europarla-
mentarzystów i tych
naszych polityków pro nie-
miecko nastawionych. Mów-
my politykom, ¿e to ju¿
by³o…w XVIII wieku sko-
ñczy³o siê rozbiorami.   
OECD w br. prognozuje
PKB w Polsce na pozio-
mie oko³o 1%, a nastêpnie
wzrost do 2,4%. To dobra

prognoza w kryzysie, re-
cesji nie bêdzie, a inflacja
ma powoli spadaæ do po-
ziomu oko³o 10%. Eksport
ma mieæ dwucyfrow¹ ten-
dencjê wzrostow¹. To te¿
dobry sygna³ dla naszych
przedsiêbiorców. Naj-
prawdopodobniej w
udziale dostaniemy do
odbudowy czêœæ gospo-
darki Ukrainy. Budownic-
two pod koniec roku te¿
siê odbije i musimy
przeczekaæ i byæ na to
przygotowani.

Strasz¹ nas wstrzyma-
niem funduszów KPO, pró-
buj¹ utrzymaæ stan kryzysu
finansowego w Polsce,
choæ to im siê nie udaje, bo
Polska ma na starcie 2023
r. najni¿szy wskaŸnik
zad³u¿enia w stosunku do
PKB na poziomie ok. 50%,
nadwy¿kê bud¿etow¹ oraz
wzrastaj¹cy eksport w wielu
ga³êziach gospodarki.
Wiêkszoœæ pañstw UE
chcia³aby mieæ taki stan fi-
nansów. Czy musimy braæ
te pieni¹dze przyznane
nam na Krajowy Plan Odbu-
dowy bez wzglêdu na kon-
sekwencje? W koñcu to kre-
dyt, tylko  d³ugoterminowy i
ponoæ na dogodnych wa-
runkach, ale kosztem tej
po¿yczki mo¿e byæ polska
suwerennoœæ.
Unia nie tylko wstrzymu-
je Polsce fundusze z KPO,
ale szykuje zamach na
polskie lasy. Przejêcie pol-
skich lasów pod zarz¹d
Brukseli, a raczej Niemców,
wi¹za³oby siê z ogranicze-
niem gospodarki leœnej na
korzyœæ zwiêkszenia po-
ch³aniania emisji CO2.przez
polskie lasy. To oznacza w
praktyce wstrzymanie wy-
cinki drzew w Polsce i
ogromne straty Lasów Pa-
ñstwowych. Straty w gospo-
darce leœnej prowadzi³yby
do wyprzeda¿y lasów pa-
ñstwowych, Chyba o to w
pierwszej kolejnoœci chodzi!
Prawda i diabe³ le¿y te¿
jeszcze gdzie indziej. Polski
przemys³ drzewny rozwin¹³
na ogromn¹ skalê w Euro-
pie handel  meblami. Pol-
skie meble zala³y UE. Na-
rzucenie ograniczeñ przez
Brukselê w gospodarce
drzewnej i leœnej oznaczaæ
bêdzie upadek polskiego
przemys³u drzewnego i
meblarskiego. Zablokowa-
nie tej ga³êzi przemys³u
os³abi polsk¹ gospodarkê i
dodatkowo zubo¿y polskie
spo³eczeñstwo. 

Kto zbierze profity tej gos-
podarczej manipulacji?
Oczywiœcie najsilniejsza
gospodarka Europy, Nie-
mcy, których nasi meblarze
i drzewiarze wyautowali z
rynku UE. Podobnie by³o z

polskim transportem, który
te¿ okaza³ siê najsilniejszy
w Europie i postanowili go
„przyci¹æ”.
Suwerennoœæ Polski nie
ma ceny. Polska nie podpi-
sa³a traktatu, który by po-
zwala³ oddaæ lasy pod za-
rz¹d Brukseli. Jest wiêc
alarm: Polsce grozi przej-
êcie lasów przez Uniê Euro-
pejsk¹ i upadek dobrze pro-
speruj¹cego przemys³u
drzewnego i meblarskiego
oraz gigantyczny wzrost
cen drewna, które trzeba
bêdzie sprowadzaæ spoza
Europy. To by³by nie tylko
skandal przeciw Polsce, to
by³oby jawne uznanie poza
traktatowego pe³zaj¹cego
zaw³aszczania kompetencji
rz¹du polskiego na rzecz UE. 
Wolnoœæ nasza rozstrzy-
ga siê te¿ na poziomie wy-
maganego przez UE mo-
delu polskiego s¹dow-
nictwa. Nie mo¿emy
w³adzy w Polsce oddaæ w
rêce niekontrolowanej
spo³ecznie kaœcie sêdziow-
skiej, jak sama o sobie mó-
wi, bo wtedy mielibyœmy w
Polsce sêdziokracjê. Taki
model w³adzy s¹downiczej
nie ma w ¿adnym z pañstw
UE, a tym bardziej  w Nie-
mczech, ani w Stanach
Zjednoczonych. W USA
sêdziów Sadu Najwy¿szego
powo³uje prezydent i nikt te-
go nie kwestionuje. W Pol-
sce sêdziów SN maj¹ wy-
bieraæ sami sêdziowie, w
dodatku przez nikogo nie
kontrolowani. Cieka-
we…czemu Niemcy sobie
takiego modelu nie wpro-
wadz¹, jaki proponuj¹ Pol-
sce? Wiedz¹, ¿e by³by to
pocz¹tek niemieckiej anar-
chii. A w Polsce anarchia
sadownicza jest dopusz-
czalna?… niczym liberum
veto? Od anarchii w wymia-
rze sprawiedliwoœci mo¿e
mieæ pocz¹tek utrata naszej
suwerennoœci, gdy¿ osta-
teczne orzeczenia zapa-
da³yby  nie w Warszawie
tylko w Trybunale Sprawied-
liwoœci Unii Europejskiej.
Przyk³ady wyroków TSUE,
dotycz¹ce polskiej kopalni,
znamy. Dla takich rozwi¹zañ
mówimy Non possumus.
Warto zapoznaæ, szczegól-
nie m³odych, z przes³aniem
fraszki Ptaszek w klatce ksi-
êdza biskupa Ignacego Kra-
sickiego ( 1735-1801), jako
przestrogê:
- Czegó¿ p³aczesz? - sta-

remu mówi³ czy¿yk m³ody.
- Masz teraz lepsze w

klatce ni¿ w polu wygody.
- Tyœ w niej zrodzon -

rzek³ stary - przeto ci wy-
baczê;
jam by³ wolny, dziœ w

klatce - i dlatego p³aczê.
AUGUSTYN WIERNICKI

To dobra prognoza w kryzysie, recesji nie będzie
Spokoju  gospodarczego i politycznego w Unii Europejskiej raczej siê nie spodziewam. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsiębiorca
i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były radny,
doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik, od 1992r.
prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy Bliźniemu im.
Brata Krystyna. Prezes  Zespołu Koordynacyjnego Związków
i Stowarzyszeń Dzieci Wojny w Polsce (z siedzibą w
Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu Organizacyjnego
Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Inflacja ma powoli spadać do poziomu
około 10%. Eksport ma mieć

dwucyfrową tendencję wzrostową. 
To też dobry sygnał dla naszych

przedsiębiorców. Najprawdopodobniej
w udziale dostaniemy do odbudowy

część gospodarki Ukrainy. 
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K-S SSE swoimi dzia³aniami
stymuluje krajow¹ gospo-
darkê, tak aby wci¹¿ powsta-
wa³y nowe miejsca pracy dzi-
êki kolejnym inwestycjom.
Zwolnienia podatkowe udziela-
ne przez K-S SSE s¹ obecnie
najwiêksz¹ dostêpn¹ ulg¹ fi-
nansow¹ w Polsce. Wsparcie
Rz¹du RP i lokalnych samo-
rz¹dów sprawia, ¿e zapewnia
siê nowym inwestorom przy-
jazne i bezpieczne warunki do
inwestowania. Dziêki powsta³ej
w 2018 roku Polskiej Strefie In-
westycji zwolnienie z podatku
dochodowego mo¿na ju¿
uzyskaæ na terenie ca³ej Pol-
ski, niezale¿nie od wielkoœci
przedsiêbiorstwa. Nowe inwe-
stycje z sektora przemys³u i
nowoczesnych us³ug mog¹
byæ realizowane zarówno na
terenach prywatnych jak i pub-
licznych, zgodnie z g³ówn¹ za-
sad¹ PSI - ca³a Polska Stref¹
Ekonomiczn¹.

Ubieg³y rok by³ dla Strefy
czasem szczególnym i up³yn¹³
pod znakiem obchodów 25-le-
cia istnienia spó³ki. K-S SSE
zorganizowa³a dwa wydarze-
nia w Filharmonii Gorzowskiej
o charakterze gospodarczo-
ekonomicznym, zapraszaj¹c
na nie wszystkich zaintereso-
wanych rozwojem naszego re-
gionu. By³a to œwietna okazja
do podsumowañ i rozmowy o
planach na przysz³oœæ. Przez
25 lat Strefa wspar³a zwolnie-
niem podatkowym 447 inwe-

stycji o ³¹cznej wartoœci 13,6
mld PLN nak³adów inwestycyj-
nych, co pozwoli³o na utrzyma-
nie 53 839 miejsc pracy. Kto

wie jak na przestrzeni tych lat
zmieni³ siê dziêki Strefie Go-
rzów Wielkopolski, rozumie, ¿e
te liczby nios¹ za sob¹ okre-
œlon¹ wartoœæ zarówno ekono-

miczn¹ jak i spo³eczn¹. Spó³ka
planuje przyci¹gn¹æ na tereny
przy ulicy Mironickiej, na które
miasto otrzyma³o z rz¹dowego

programu 250 mln z³ na uzbro-
jenie dzia³ki, du¿ego inwestora
o miêdzynarodowym zasiêgu.

Ale by³ to równie¿ czas poli-
tycznych i spo³ecznych turbu-

lencji wywo³anych wojn¹ tu¿
przy naszej granicy. Pierwszy
kwarta³ 2022 roku pokaza³, ¿e
sytuacja geopolityczna mia³a
wp³yw na chwilowe spowolnie-
nie decyzji inwestycyjnych. Z
czasem jednak na terenie od-
dzia³ywania Kostrzyñsko-
S³ubickiej Specjalnej Strefy
Ekonomicznej zaczê³y poja-
wiaæ siê kolejno nowe inwesty-
cje. Ostatecznie rok zakoñczy³
siê bardzo zadowalaj¹cym wy-
nikiem. Inwestorzy zadeklaro-
wali inwestycje w wysokoœci
2,4 mld nak³adów inwestycyj-
nych w nowe i istniej¹ce
zak³ady pracy, utworzenie 655
nowych miejsc pracy oraz
utrzymanie 5100 ju¿
istniej¹cych miejsc pracy. Dzi-

êki instrumentowi Polskiej
Strefy Inwestycji uda³o siê
utrzymaæ inwestycje w naszym
regionie na wysokim poziomie.

Prze³om roku przyniós³ zmia-
ny w przepisach, szczególnie
korzystne dla mikro i ma³ych
przedsiêbiorstw. Od 1 stycznia
2023 roku o 50% obni¿ono
kryterium iloœciowe w przypad-
ku reinwestycji dla mikro i
ma³ych przedsiêbiorców.
Oznacza to w praktyce, ¿e w
powiecie gorzowskim mikro
przedsiêbiorstwo mo¿e uzys-
kaæ zwolnienie z podatku do-
chodowego na 12-15 lat w
przypadku inwestycji 800 000
PLN,  z kolei ma³a firma od 2
milionów. Reinwestycja ozna-
cza zwiêkszenie zdolnoœci pro-
dukcyjnej istniej¹cego zak³adu. 

K-S SSE stara siê dotrzeæ
swoimi dzia³aniami do wszyst-
kich przedsiêbiorców, równie¿
tych mikro i ma³ych, którzy
maj¹ jeszcze w œwiadomoœci,
¿e specjalne strefy ekonomicz-
ne by³y osi¹galne tylko dla
du¿ych przedsiêbiorstw, które
lokowa³y swoje inwestycje na
specjalnie wyznaczonych tere-
nach w okolicach miast. 

- To dawno i nieprawda - mó-
wi Maciej Borowski, szef
dzia³u marketingu K-S SSE. -
Aktualnie zwolnienie z tytu³u
nowej inwestycji mo¿na otrzy-
maæ na terenie ca³ego kraju i
jest osi¹galne dla wszystkich,
równie¿ mikro i ma³ych firm. W
wielu lokalizacjach minimalna

wartoœæ inwestycji umo¿li-
wiaj¹ca skorzystanie z przywi-
lejów strefowych to tylko 100
tysiêcy z³otych dla mikro
przedsiêbiorców. Zapraszamy
do kontaktu, chêtnie
pomo¿emy. Mo¿e siê okazaæ,
¿e to o wiele ³atwiejsze ni¿ Pa-
ñstwo s¹dziliœcie - przekonuje
Maciej Borowski.

Strefa zachêca do zapozna-
nia siê z zasadami funkcjono-
wania Polskiej Strefy Inwesty-
cji. Na g³ównej stronie interne-
towej www.kssse.pl mo¿na
skorzystaæ z interaktywnej
mapki i samodzielnie spraw-
dziæ w ³atwy sposób 
dostêpnoœæ ulgi podatkowej w
danym regionie. Zainteresowa-
nych szczegó³ami pomocy
publicznej dla nowych inwesty-
cji, zapraszamy serdecznie do
kontaktu mailowego lub telefo-
nicznego ze Stref¹: +48 95
721 98 00; info@kssse.pl.  

Polecamy równie¿ obser-
wowanie mediów spo³eczno-
œciowych K-S SSE takich jak
Facebook czy Linkedin,
gdzie Strefa regularnie infor-
muje o dostêpnych i darmo-
wych szkoleniach czy webi-
narach, traktuj¹cych zazwy-
czaj o zmianach przepisów,
nowych regulacjach i ich in-
terpretacjach. To ogromna
dawka bardzo przydatnej
wiedzy, która mo¿e u³atwiæ
funkcjonowanie przedsiêbior-
com.

ARTYKUŁ SPONSOROWANY

Przełom roku przyniósł ważne
zmiany dla przedsiębiorców
Kostrzyñsko-S³ubicka Specjalna Strefa Ekonomiczna obejmuje zasiêgiem swojego oddzia³ywania Województwo Lubuskie, Zachodniopomorskie i
Wielkopolskie i jest tym samym jedn¹ z wiêkszych i najszybciej rozwijaj¹cych siê stref w kraju. 
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Spółka planuje przyciągnąć na tereny
przy ulicy Mironickiej, na które miasto

otrzymało z rządowego programu 
250 mln zł na uzbrojenie działki,

dużego inwestora 
o międzynarodowym zasięgu.
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Akademia im. Jakuba z Pa-
rady¿a w Gorzowie Wielko-
polskim oferuje studia na pi-
êciu wydzia³ach.

Na Wydziale Humanistycz-
nym studenci mog¹ zdoby-
waæ wiedzê z zakresu peda-
gogiki, filologii angielskiej i
niemieckiej, filologii polskiej
oraz komunikacji medialnej i
spo³ecznej. Studia jednolite
magisterskie na kierunku pe-
dagogika przedszkolna i
wczesnoszkolna przygoto-
wuj¹ do pracy w przedszkolu
oraz klasach I-III. W progra-
mie studiów przewidziano
m.in. zajêcia z edukacji przy-
rodniczej. Tematyka realizo-
wana jest na przedmiotach:
wiedza o naukach przyrodni-
czych i metodyka nauk
spo³eczno-przyrodniczych.

Zgodnie z za³o¿eniami pod-
stawy programowej wycho-
wania przedszkolnego i
kszta³cenia ogólnego w za-
kresie edukacji wczesnosz-
kolnej dzieci powinny pozna-
waæ otoczenie przez obser-
wacjê, doœwiadczenie i
eksperymenty. Dlatego w ra-
mach przygotowania studen-
tów do prowadzenia edukacji
przyrodniczej dla dzieci pro-
ponowane s¹ zajêcia prak-
tyczne. Studenci maj¹ mo¿li-
woœæ uczestniczenia w zaj-
êciach w terenie i poznawania
przyrody wielozmys³owo. 

Lokalizacja Wydzia³u Huma-
nistycznego w pobli¿u dorze-
cza Warty, przy piêknej pro-
menadzie prowadz¹cej
wzd³u¿ rzeki, a tak¿e mno-
goœæ ³¹k sprzyjaj¹ prowadze-
niu zajêæ w otoczeniu przyro-
dy. Na terenie uczelni znajdu-
je siê te¿ pomnik przyrody -
platan klonolistny, który swym
majestatem odwo³uje siê do
historii, tradycji, nawi¹zuje do
wydarzeñ, których by³ œwiad-
kiem. Pomniki przyrody s¹
jedn¹ z form ochrony przyro-
dy w Polsce. To miejsca, w
których odbywaj¹ siê zajêcia
przyrodnicze.

Naturalne środki
dydaktyczne -
zastosowanie

Studenci pedagogiki przed-
szkolnej i wczesnoszkolnej
poznaj¹ sposoby zastosowa-
nia naturalnych œrodków dy-
daktycznych, jak szyszki, li-
œcie, kasztany. Ucz¹ siê roz-

poznawania gatunków drzew,
krzewów i roœlin zielnych. Za-
znajamiaj¹ siê z nasionami,
sprawdzaj¹ cechy umo¿li-
wiaj¹ce przenoszenie ich na
znaczne odleg³oœci. Szcze-
góln¹ uwagê zwraca siê na
rodzime gatunki, które rosn¹
w otoczeniu przedszkoli i
szkó³, a wiêc mog¹ byæ obser-
wowane podczas spacerów.
Poznanie cech charaktery-
stycznych budowy morfolo-
gicznej u³atwia rozró¿nianie
roœlin w terenie i przekazanie
w przysz³oœci tej wiedzy
uczniom. 

Gry dydaktyczne w
procesie kształcenia
studentów

Zajêcia praktyczne stwa-
rzaj¹ te¿ mo¿liwoœæ prowa-
dzenia pomiarów, np.: wyso-
koœci drzewa, œrednicy, d³ugo-

œci igie³. Studenci ucz¹ siê
tak¿e prowadzenia zajêæ
zwi¹zanych z orientacj¹ prze-
strzenn¹. Sprzyjaj¹c¹ form¹

jest tzw. geocaching - mi-
êdzynarodowa gra pole-
gaj¹ca na poszukiwaniu ukry-
tych skrytek przy pomocy
wspó³rzêdnych geograficz-
nych. W skrytce czêsto znaj-
duj¹ siê informacje przyrodni-
cze, historyczne, geograficz-
ne na temat miejsca ukrycia.
To ciekawy sposób uatrakcyj-
nienia wycieczek organizowa-
nych dla dzieci w szko³ach. 

Podczas zajêæ przyrodni-
czych studenci poznaj¹ rela-

cje miêdzy cz³owiekiem a
przyrod¹. Jednym z zagad-
nieñ realizowanych podczas
tego bloku tematycznego jest

przybli¿enie studentom infor-
macji o surowcach. Studenci
mog¹ je poznaæ podczas
gry „Supersurowiec”. W
ka¿dym zestawie znajduj¹
siê próbki poszczególnych
materia³ów oraz informacje
o ich w³aœciwoœciach. S¹
to: drewno, metal, ska³a,
szk³o, plastik, wêgiel. Pod-
czas zajêæ studenci mog¹
zaznajomiæ siê z surowca-
mi wielozmys³owo. Ka¿d¹
próbkê mo¿na bowiem do-

tkn¹æ, pow¹chaæ, porów-
naæ. 

Zagadnienia ornitologiczne
w praktyce studenckiej

Studenci kierunków peda-
gogicznych zg³êbiaj¹ te¿ za-
gadnienia ornitologiczne. Zaj-
êcia praktyczne odbywaj¹ siê
w miesi¹cach wiosennych.
Studenci uczestnicz¹ w roz-
ró¿nianiu sów. Poznaj¹ biolo-
giê ptaków, otrzymuj¹ mate-
ria³y u³atwiaj¹ce rozpoznawa-
nie gatunków: pióra,
wypluwki. Bli¿szemu pozna-
niu sprzyja emitowanie dŸwi-
êków wydawanych przez te
nocne ptaki. Studenci przypi-
suj¹ dŸwiêki do poszczegól-
nych gatunków ptaków, ucz¹
siê sposobów wabienia, uzys-
kuj¹ wiadomoœci na temat
ochrony. Zdobyte doœwiad-
czenia bêd¹ mogli zastoso-

waæ podczas prowadzenia
zajêæ z dzieæmi. 

W czasie æwiczeñ przyrodni-
czych studenci poszukuj¹ infor-
macji o oœrodkach edukacji
przyrodniczej i przygotowuj¹ siê
do organizowania wycieczek.

Zajêcia w terenie mog¹ po-
ruszaæ tematykê przyrod-
nicz¹, historyczn¹, geogra-
ficzn¹, matematyczn¹, na-
wi¹zywaæ do literatury i
sztuki. Ukazanie ró¿norod-
nych mo¿liwoœci poznawania
œwiata przek³ada siê na
prze¿ycie przygody studiowa-
nia. Wp³ywa na posiadanie
wiedzy o potencjale zajêæ
przyrodniczych w przysz³oœci.
Studiowanie to niezwyk³y
czas, a zajêcia przyrodnicze
udowadniaj¹, ¿e „uczymy siê
nie tylko z ksi¹¿ek, ale tak¿e z
nieba, ziemi, dêbów, buków”.

dr in¿. JOANNA ZIEMKOWSKA
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Studiowanie jest przygodą
Zdobywanie wiedzy i doœwiadczenia na œwie¿ym powietrzu, poza murami Uczelni, inspiruje do w³asnych odkryæ i czyni studia pasjonuj¹cym czasem. 

Podczas zajęć przyrodniczych
studenci poznają relacje między

człowiekiem a przyrodą
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- Jakiœ czas temu wróci³aœ
z Londynu, gdzie zagra³aœ
,,Nadbaga¿” - monodram o
Polakach mieszkaj¹cych za
granic¹ autorstwa Iwony
Kusiak i w re¿yserii Rafa³a
Matusza. Jak spektakl zos-
ta³ tam przyjêty?

- Bardzo dobrze. Zagra³am
najpierw w Stratford dwa razy,
a nastêpnie w Londynie.
Gra³am tam dla polskiej, ale i
angielskiej publicznoœci. To
by³ grant, wiêc mieliœmy napi-
sane t³umaczenie na angiel-
ski. 
- Jaki by³ odbiór?
- Dobry. Ludzie siê œmiali.

Troszeczkê. Ludzie jednak
ró¿nie do tego podchodz¹.
Najbardziej siê œmiali w USA.
Ten spektakl jest z³o¿ony z ty-
lu ró¿nych tematów, ¿e ka¿dy
coœ tam znajdzie dla siebie.
Ja go lubiê graæ.
- ,,Nadbaga¿” jest o tym,
¿e emigrantka wraca do
Polski i jak tê Polskê po-
strzega. Okazuje siê, ¿e
Polska z jej wyobraŸni ma
siê nijak do tego, co tu fak-
tycznie jest. Jak œrodowis-
ka emigranckie przyjmuj¹
takie ujêcie? 

- Ró¿nie. W Stanach oni
ci¹gle wracaj¹ do polskoœci i
maj¹ jej w sobie bardzo du¿o.
Kultywuj¹ tê narodowoœæ. Ob-
chodz¹ wszystkie œwiêta i to
w domu, ale i w szko³ach. Oni
tam ca³y czas ¿yj¹ tym, ¿e
wróc¹ do Polski. To oni, tam,
w Stanach i siê œmiali, i p³aka-
li. W Anglii jest inaczej, tam
mieszkaj¹ ci ludzie, którzy
je¿d¿¹ do Polski. Widz¹, co
siê dzieje, wiêc ten odbiór jest

nieco inny. Jednak to jest tak
dobry tekst, tak dobrze zro-
biony spektakl, ¿e budzi
ró¿ne reakcje. To jest taka
dramaturgia, ¿e ludzie nie do-
staj¹ gotowca na tacy, ¿e
mog¹ boki zrywaæ, ale musz¹
trochê poczuæ, pomyœleæ,
wzbudziæ refleksjê i mam
wra¿enie, ¿e w³aœnie to siê
podoba. I jest to niezale¿ne
od tego, czy gram to w Pol-
sce, czy w Ameryce. Tym bar-
dziej, ¿e w zamyœle re¿ysera
jest to, ¿e bohaterka wcale
nigdzie z t¹ swoj¹ walizk¹ nie
musia³a jechaæ. Ona mo¿e
byæ wszêdzie. Na lotnisku, w
USA, w Polsce, w swojej
g³owie, to mo¿e jej siê œniæ.
Ale ta polskoœæ tak g³êboko w
niej siedzi, ¿e ona siê musi z

tym rozliczyæ, musi o tym ga-
daæ. To jest tak silne, ¿e ona
nie ma wyjœcia.
- Grasz jeden monodram,
ale w tym samym czasie,
równolegle, grasz drugi.
,,Bashert”, te¿ do tekstu
Iwony Kusiak. I on jest rów-
nie trudny.

- To jest zupe³nie inny tekst.
Na pocz¹tku ba³yœmy siê po-
dobieñstw. Bo jest walizka -
kufer, s¹ wspomnienia, ale
jest zupe³nie inna optyka. 
- Nie mêcz¹ ciê monodra-
my? Przecie¿ to piekielnie
wyczerpuj¹ce.

- Wrêcz przeciwnie. Uwiel-
biam monodram. Jestem sa-
ma na scenie. Jestem odpo-
wiedzialna za to, co robiê i co
powstaje. Wymagam od sie-

bie du¿o. I czujê spe³nienie
zawodowe, kiedy wychodzê
po spektaklu zmêczona fi-
zycznie i psychicznie. Wtedy
po prostu czujê, ¿e pracujê.
Pracujê w cudzys³owie, bo to
jest przede wszystkim moja
ogromna pasja. Wchodzê w
dan¹ postaæ, opowiadam his-
toriê, która tak¿e mnie dotyka
i przez to dotyka te¿ ludzi. I
w³aœnie przy monodramie
,,Bashert” by³a niesamowita
praca. 
- A jak to siê sta³o, ¿e 
zosta³aœ aktork¹?

- Nie wiem (œmiech). Za-
wsze mia³am predyspozycje
to tego, ¿e chcê wystêpowaæ.
Opowiem anegdotê. By³am
ma³a, mia³am jakieœ jase³ka,
czy coœ w tym stylu. I nie tra-

fi³am tam, gdzie mia³am wy-
stêpowaæ, czyli tam, gdzie
by³y katechezy. Posz³am do
koœcio³a. Podesz³am do o³ta-
rza i mówiê, ¿e muszê coœ
powiedzieæ. W³aœnie tutaj. I
taka ma³a powiedzia³am swój
wierszyk, po czym wysz³am
(œmiech). Zawsze siê
zg³asza³am na ró¿ne konkur-
sy, nie chodzi³o o to, ¿e je wy-
grywa³am. Potem w liceum
mia³am polonistkê, która mnie
zarazi³a pasj¹ i naturalne
by³o, ¿e posz³am do szko³y
teatralnej. Skoñczy³am szko³ê
w Bia³ymstoku. 
- A potem posz³aœ do
Teatru Wierszalin w Supra-
œlu…

- By³ taki okres. Ale ja za-
wsze chcia³am graæ w teatrze
dramatycznym. Chcia³am wy-
stêpowaæ na scenie, choæ
mam te¿ rêkê do lalek, choæ
parawan, za którym lalkarz
jest, nie bardzo mnie
poci¹ga³.
- Jak trafi³aœ do Gorzowa?
- Marcin Ehrlich, który prowa-

dzi³ z nami zajêcia aktorskie,
powiedzia³, ¿e w Gorzowie dy-
rekcja szuka trzech m³odych
aktorów - dwóch dziewczyn i
ch³opaka. Ja tu zadzwoni³am,
dyrektor Jan Tomaszewicz za-
prosi³ mnie na rozmowê, Piotr
Tomaszuk, szef Wierszalina,
siê piêknie zachowa³, bo mnie
poleci³. Spodoba³am siê, zos-
ta³am, pozna³am swego mê¿a
i tak jest. 
- Ale aktorstwo to nie
wszystko. 

- Ja siê teraz bardzo du¿o
zajmujê te¿ edukacj¹. Szkolê
nauczycieli z edukacji teatral-

no-kulturalnej. Mamy razem z
Iwon¹ Kusiak swój program,
który ju¿ zaczyna dzia³aæ
dobrze. A tyczy on ró¿nego
rodzaju emocji. Szkolê te¿
dzieci. Mam naprawdê du¿o
zajêæ.
- Maks zajêta kobieta na
pewno ma te¿ maksymalnie
du¿o planów. Podzielisz
siê?

- Zagra³am ,,Bashert” w In-
stytucie ¯ydowskim w War-
szawie i teraz przygotowuje-
my ofertê na w³aœnie ten
spektakl. Mamy zapytanie od
Muzeum ¯ydów Polskich Po-
lin w Warszawie o ten spek-
takl. Podobne te¿ przysz³o z
Katedry Judaistyki Uniwersy-
tetu Wroc³awskiego, ponie-
wa¿ w kwietniu 2023 roku
przypada 80. rocznica po-
wstania w getcie warszaw-
skim i st¹d takie zaintereso-
wanie. No i dlatego te¿ dyrek-
tor Jan Tomaszewicz zg³asza
ten monodram do Ogólnopol-
skiego Konkursu na Wysta-
wienie Sztuki Wspó³czesnej.
Chcemy te¿ pokazaæ ,,Bas-
hert” w programie Teatr Pol-
ska. Dodam tylko, ¿e ,,Nad-
baga¿” jest znów zaproszony
do Londynu. Byæ mo¿e uda
siê pokazaæ go te¿ w Norwe-
gii. Oni s¹ tam zainteresowa-
ni, bo my przy okazji spekta-
klu robimy te¿ warsztaty dla
dzieci polonijnych. Próbujemy
jeszcze tym spektaklem zain-
teresowaæ Poloniê parysk¹
oraz Poloniê w Szwecji. 
- Trzymam mocno kciuki,
¿eby siê wszystko uda³o.
Dziêki za rozmowê.

RENATA OCHWAT

- ,,Nadbagaż” jest znów zaproszony do Londynu. Być może uda się pokazać go też w
Norwegii - mówi Karolina Miłkowską-Prorok
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Niektórzy płaczą, niektórzy się śmieją
Z Karolin¹ Mi³kowsk¹-Prorok, aktork¹ Teatru im. J. Osterwy, rozmawia Renata Ochwat

- Jakie wydarzenie z 2022
roku mo¿na uznaæ za naj-
wa¿niejsze dla biblioteki?

- Na pewno zaliczenie na-
szej biblioteki w poczet bi-
bliotek naukowych. Ale rów-
nie wa¿ne by³o to, ¿e ca³y
czas udaje nam siê kupowaæ
nowoœci. W minionym roku
kupiliœmy 21 660 nowych
ksi¹¿ek, co jest kolejnym re-
kordem zakupowym za
ostatnie trzy lata i generalnie
najwiêksz¹ liczb¹ kupionych
ksi¹¿ek w minionym 30-le-
ciu. Równie wa¿ne jest te¿ i
to, ¿e biblioteka zorganizo-
wa³a ponad 1000 wydarzeñ
kulturalnych, co te¿ jest re-
kordem. Takiej liczby chyba
siê nikt nie spodziewa³.
- Czy to znaczy, ¿e biblio-
teka odreagowuje czas
pandemii i zamkniêcia?

- Przeszliœmy ju¿ zdecydo-
wanie na tryb stacjonarny i

rzeczywiœcie dzia³amy jak
przed pandemi¹, tyle tylko,
¿e na znacznie wy¿szych
obrotach. I co muszê pod-
kreœliæ, udaje siê to tylko i
wy³¹cznie dziêki
zaanga¿owaniu za³ogi. To
ewenement w skali ca³ego
kraju, co nie jest czcz¹ prze-
chwa³k¹, ale wynikiem, jaki
pokazuj¹ dane statystyczne.
Gorzowska biblioteka ma im-
ponuj¹ce osi¹gniêcia w upo-
wszechnianiu kultury.
- Jakie plany macie na
bie¿¹cy rok?

- Przede wszystkim wi¹¿¹
siê one ogólnie z trudn¹ sy-
tuacj¹ ekonomiczn¹ w kraju.
W tym roku chcemy przy-
st¹piæ do programów unij-
nych, zw³aszcza „Zielone Lu-
buskie”, które pozwol¹ zaku-
piæ i zamontowaæ panele
s³oneczne. To w konsekwen-
cji ma daæ nam pr¹d z czys-

tego Ÿród³a. Ca³y czas prze-
chodzimy na oœwietlenie le-
dowe, co te¿ daje ju¿ wy-
mierne oszczêdnoœci. Jeœli
chodzi o dzia³ania meryto-
ryczne - oczywiœcie mamy
zamiar kontynuowaæ zakupy
nowoœci, co jest rzecz¹ pod-
stawow¹ dla bibliotek. Poza
tym bêdziemy nadal wyda-
waæ ksi¹¿ki dotycz¹ce histo-
rii i kultury regionu. No i ca³y
czas zamierzamy wspieraæ
dzia³ania lokalnych œrodo-
wisk literackich i
zajmuj¹cych siê regionem.
Przyk³ad choæby Pegaza Lu-
buskiego, pisma literackiego
lokalnego œrodowiska, poka-
zuje du¿y potencja³, jaki w
nim jest. Podobnie z regio-
nalistami. Zatem oszczêdno-
œci oraz dalsze dzia³anie na
takim samym poziomie, jak
dotychczas.

RENATA OCHWAT
- Biblioteka w 2022 roku zorganizowała ponad 1000 wydarzeń kulturalnych, co jest naszym
rekordem - słyszymy od dyrektora Sławomira Szenwalda
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Nikt się tego nie spodziewał
Trzy pytania do S³awomira Szenwalda, dyrektora Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej im. Zbigniewa Herberta w Gorzowie
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- W 2022 roku siêgnê³a
pani po piêæ z³otych me-
dali mistrzostw œwiata i
Europy. W Gorzowie ju¿
s³ychaæ g³osy, ¿e mo¿e
pani odejœæ do innego klu-
bu, jak to przed trzema la-
ty uczyni³a Karolina Naja.
Czy w tych opiniach jest
choæby ziarenko prawdy?

- Nie mówiê, ¿e odchodzê,
czy nie odchodzê. Nie za-
mierzam rzucaæ takich s³ów,
tak naprawdê wszystko jest
otwarte. Pojawi³y siê propo-
zycje z ró¿nych klubów i te-
go nie ukrywam. Natomiast
chcia³abym, ¿eby kajakar-
stwo w Gorzowie by³o jesz-
cze bardziej popularne ni¿
to ma miejsce obecnie. I nie
chodzi o mnie, ale o ca³¹
dyscyplinê.
- Jak to siê dzieje, ¿e Go-
rzów, nie maj¹cy toru ka-
jakowego ani nawet tre-
ningowego, jest jednym z
najwa¿niejszych oœrod-
ków w kraju?

- Myœlê, ¿e zawsze bardzo
wa¿na jest relacja trener
klubowy i zawodnik. W Go-
rzowie takim wybitnym tre-
nerem jest Marek Zachara.
Ja z nim mam œwietne rela-
cje. Zawsze, jak tylko cze-
goœ potrzebujê, dzwoniê do
niego i mogê liczyæ na po-
moc.  Pomaga mi rozwi¹zy-
waæ ró¿ne problemy. Podob-
nie sprawa wygl¹da z uczel-
ni¹. Na jej w³adze te¿
mo¿na liczyæ i kiedy wybie-
ra³am klub, te dwa atuty by³y
decyduj¹ce. 
- Jak id¹ pani studia na
gorzowskim AWF-ie?

- Jestem na trzecim roku i
naprawdê du¿e podziêko-
wania kierujê do w³adz
uczelni za to, ¿e mogê
³¹czyæ naukê ze sportem na
wysokim poziomie. 
- Powróæmy jednak do
tego, co by³o kilka miesiê-
cy temu. Czy mo¿na za¿ar-
towaæ, ¿e w sierpniu
ubieg³ego roku nie trafi³a
pani razem z kole¿ankami
z kadry z form¹ na mist-
rzostwa œwiata, które od-
by³y siê w Kanadzie?

- Mo¿na, poniewa¿ nawet
nasz trener ¿artowa³, ¿e
skoro na zgrupowaniach i
treningach p³ywa³yœmy
szybciej ni¿ na samych za-
wodach, to znaczy, ¿e
szczyt formy przypad³ na in-
ny czas. Niektóre dziewczy-
ny komentowa³y to, ¿e bu-
dujemy formê na mistrzo-
stwa Europy, które odby³y
siê dwa tygodnie po 
mistrzostwach œwiata i tam
równie¿ œwietnie nam posz³o.
- Wróæmy do mistrzostw
œwiata. Spodziewa³a siê
pani z³otych medali w
dwójce i czwórce na olim-
pijskim dystansie 500
metrów?

- Jecha³am na te zawody z
du¿¹ nadziej¹, ¿e zdo³am
razem z Karolina Naj¹, z
któr¹ p³ywam w dwójce, jak i
z pozosta³ymi dziewczynami
z czwórki, pokazaæ siê z
bardzo dobrej strony. 
O dyspozycjê by³am spokoj-
na, wiedzia³am, ¿e jak nic
siê nadzwyczajnego nie wy-
darzy, to powinnyœmy
siêgn¹æ po te z³ote medale.
I tak te¿ siê sta³o.
- A jak wygl¹da³a sprawa
jedynki, na której pani
pop³ynê³a podczas euro-
pejskiego czempionatu?

- Inaczej wygl¹da³o to ni¿
w przypadku dwójki czy
czwórki. Bardzo chcia³am
siê sprawdziæ, zobaczyæ,
czy staæ mnie na œwietny
wynik. Nie by³am pewna
swojego poziomu, nato-
miast wiedzia³am, w jakiej
dyspozycji s¹ rywalki, bo
obserwowa³am je w Kana-
dzie. Co prawda do Mona-
chium nie przyjecha³a 
piêciokrotna mistrzyni 
olimpijska, Nowozelandka
Lisa Carrington, bo to by³y
mistrzostwa Starego Konty-
nentu, ale pozosta³e zawod-
niczki to top œwiatowego po-
ziomu. Ja nigdy nie lekce-
wa¿ê rywalek, do ka¿dego
wyœcigu staram siê przygo-
towaæ maksymalnie i w fi-
na³owym wyœcigu tak siê na
sobie skupi³am, ¿e nawet
nie obserwowa³am rywalek.
Obejrza³am siê dopiero po
wp³yniêciu na metê i zoba-
czy³am, ¿e nikogo nie ma
wokó³ mnie. Wtedy dopiero
wiedzia³am, ¿e wygra³am. 
- Kiedy narodzi³ siê po-
mys³ startu w jedynce?
By³a to nag³a decyzja, czy

d³ugotrwa³y proces przy-
gotowuj¹cy pani¹ do star-
tu w tej konkurencji?

- Zawsze, kiedy mia³am
okazjê, p³ywa³am na jedyn-
ce, zawsze dobrze na niej
siê czujê, ale o wszystkim
decyduje trener. To on ma
pomys³ na sk³ad osad, cza-
sami da komuœ szansê
pop³yniêcia w innej konku-

rencji. Na treningach w tym
sezonie czu³am siê mocna,
ale na mistrzostwach Polski
nie posz³o mi tak, jak bym
tego oczekiwa³a. Lepiej by³o
w krajowych eliminacjach,
gdzie zajê³am drugie miejs-
ce. Poza tym ja zawsze le-
piej czujê siê w drugiej fazie
sezonu, ta forma u mnie ro-
œnie powoli. Mia³am te¿ sil-
ne przekonanie, ¿e powin-
nam d¹¿yæ do pop³yniêcia
na jedynce, trener to doce-
ni³, da³ mi szansê i cieszê
siê, ¿e w pe³ni j¹ wykorzy-
sta³am. 
- Ale ta szansa pojawi³a
siê dopiero na mistrzo-
stwach Europy. W mi-
strzostwach œwiata
pop³ynê³a Dominika Putto.
By³a pani zawiedziona t¹
decyzj¹ trenera?

- Nie, o tej decyzji wie-
dzia³am du¿o wczeœniej,
Dominika by³a w tym czasie
lepsza, zdoby³a mistrzo-
stwo Polski i w pe³ni
zas³u¿y³a na ten start. Na-
sza rywalizacja w kadrze
jest na tyle zdrowa, ¿e liczy
siê dobro grupy, dobro kra-
ju. P³yn¹ te, które w danej
chwili s¹ najlepsze. Ja do-

sta³am swoje piêæ minut w
Monachium.
- Chcia³aby pani dalej
p³ywaæ solo?

- Tak, jak tylko bêdê w wy-
sokiej formie i trener da mi
szansê, to chêtnie pop³ynê
w zawodach najwy¿szej
rangi. Chcia³abym najpierw
wygraæ wewnêtrzne elimina-
cje, potem pop³yn¹æ w kwa-
lifikacjach olimpijskich, które
bêd¹ ju¿ w tym roku pod-
czas mistrzostw œwiata.
- Fajnie, ¿e mistrzostwa
œwiata i Europy odby³y siê
na przestrzeni zaledwie
trzech tygodni?

- Dla mnie tak, poniewa¿
przez jedenaœcie miesiêcy
ciê¿ko trenowa³yœmy, a po-
tem przez niespe³na miesi¹c
startowa³yœmy niejako na
jednej podbudowie formy.

Pomiêdzy jednymi mistrzo-
stwami a drugimi tak na-
prawdê mia³yœmy tylko ty-
dzieñ na dodatkowe trenin-
gi, ale one zosta³y tak
zaplanowane, ¿ebyœmy je-
dynie utrzyma³y wczeœniej
wypracowan¹ formê. Poza
tym, jak wygrywa siê
wszystkie konkurencje, to
trudno nie byæ zadowolo-
nym.
- Siêgaj¹c na jednych za-
wodach po trzy z³ote me-
dale mistrzostw Europy
na olimpijskim dystansie
500 metrów dokona³a pani
nie lada wyczynu. Kiedy
to tak naprawdê do pani
dotar³o?

- Po powrocie do domu,
kiedy ju¿ na spokojnie prze-
trawi³am te starty, pomy-
œla³am sobie, ¿e razem z ko-
le¿ankami piszemy kawa³
piêknej historii polskich ka-
jaków. Chcia³abym, ¿eby
dziêki naszym sukcesom
ca³a dyscyplina zosta³a w
Polsce bardzo doceniona,
bo w tej chwili jest jednak ni-
szowa i nie zawsze za-
uwa¿ana przez ró¿ne œrodo-
wiska. Najwa¿niejszy jest
przekaz medialny. Mam na-
dziejê, ¿e media te¿ doceni¹
nasze sukcesy i za tym pó-
jdzie wiêksza promocja w
kolejnych latach. Natomiast
dodam jeszcze, ¿e nigdy nie
celebrujê zbyt d³ugo sukce-
sów. Schodz¹c z podium w
Monachium praktycznie ju¿
wtedy odkreœli³am grub¹
kresk¹ te starty i zaczê³am
myœleæ o nastêpnych.
- Co jest przyjemniejsze -
odbieranie medali na po-
dium czy uczestniczenie
w licznych uroczysto-

œciach, na które jest siê
zapraszanym jako g³ówny
goœæ?

- Dla mnie ka¿da taka
chwila jest wyj¹tkowa, po-
niewa¿ zawsze powa¿nie
podchodzê do spotkañ, na
które jestem zapraszana.
Jestem zapraszana dlatego,
¿e ktoœ chce mi podziêko-
waæ, pogratulowaæ, a wiado-
mo, ¿e jest to równie¿ doce-
nienie mojej ciê¿kiej pracy i
st¹d bardzo cieszê siê, ¿e
ktoœ to zauwa¿a. Natomiast
nie ukrywam, ¿e chyba dla
ka¿dego sportowca wejœcie
na najwy¿szy stopieñ po-
dium, odebranie z³otego
medalu i wys³uchanie Ma-
zurka D¹browskiego jest
najpiêkniejsz¹ chwil¹. W mi-
nionym roku us³ysza³am to
piêciokrotnie i za ka¿dym
razem bardzo to prze¿y³am.
£zy same cisnê³y mi siê do
oczu. 
- Po takich wystêpach ki-
bice nie maj¹ w¹tpliwoœci,
¿e najbli¿sze lata przy-
nios¹ kolejne sukcesy w
waszym wykonaniu, mó-
wiê tutaj ju¿ o ca³ej kadrze
kobiet. Ale kibice nie
musz¹ na to ciê¿ko praco-
waæ, ogl¹daj¹ jedynie wy-
stêpy w kapciach przed
telewizorem. A jak to wy-
gl¹da z waszej perspekty-
wy, bo zanim staniecie na
podium, musicie wykonaæ
gigantyczn¹ pracê przez
ca³y rok?

- Praca to jedno, nato-
miast trzeba uwa¿aæ na
wiele innych czynników.
Dlatego tak wa¿ny dla nas
jest trening mentalny, tre-
ning oddechowy, który bu-
duje du¿y spokój. Potem
stara³yœmy siê to wykorzy-
stywaæ w trakcie zawodów
i muszê przyznaæ, ¿e bar-
dzo nam to pomaga, a sto-
sujemy to dopiero od roku.
Wa¿na jest te¿ sfera psy-
chiczna. Staram siê nie
wywieraæ na sobie presji
p³yn¹cej ze strony kibiców.
Dla mnie kibice s¹ bardzo
wa¿ni. Zawsze, kiedy
widzê ich w miejscach na-
szych startów, jestem z te-
go bardzo zadowolona.
Cieszê siê tak¿e, kiedy do-
stajê mnóstwo wiadomoœci
tekstowych, to wszystko
stanowi taki dodatkowy do-
ping. 
- Co najchêtniej lubi pani
robiæ w chwilach
,,zmêczenia psychiczne-
go’’ ci¹g³ym przebywa-
niem na wodzie?

- Dla mnie najwiêksz¹ od-
skoczni¹ jest œpiewanie. To
mnie dodatkowo uspokaja i
relaksuje. Œpiewem ¿yjê od
dzieciñstwa, zawsze to lu-
bi³am robiæ i pozosta³o mi to
do dzisiaj. 
- Dziêkujê za rozmowê.

Anna Puławska z dumą prezentuje swoje zdobycze wywalczone w 2022 roku
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To mnie dodatkowo uspokaja i relaksuje
Z Ann¹ Pu³awsk¹, kajakark¹ AZS AWF Gorzów, piêciokrotn¹ z³ot¹ medalistk¹ mistrzostw œwiata i Europy w 2022 roku, rozmawia Robert Borowy

Dla każdego sportowca wejście na
najwyższy stopień podium, odebranie
złotego medalu i wysłuchanie Mazurka

Dąbrowskiego jest najpiękniejszą
chwilą. W minionym roku usłyszałam

to pięciokrotnie i za każdym razem
bardzo to przeżyłam. Łzy same cisnęły

mi się do oczu.



A skoro mówimy o narodzi-
nach, to przecie¿ za tym mu-
sieli staæ ludzie. I stali. Naj-
wa¿niejsz¹ postaci¹ w
pierwszym okresie by³ Jan
Kocot, który przyjecha³ do
Gorzowa 1 sierpnia 1947 ro-
ku i przez cztery kolejne lata
by³ dyrektorem rodz¹cego
siê dopiero Ursusa. Jeszcze
dobrze nie osiad³ on na dy-
rektorskim fotelu, a ju¿ da³
zielone œwiat³o swoim no-
wym pracownikom do zaba-
wy. Do zabawy w sport, bo
zaraz po wojnie trudno by³o
mówiæ o jakimkolwiek, nawet
najubo¿szym zawodowstwie.  

Pierwszy ,,honorowy’’

Historia powstania Stali
wi¹¿e siê bezpoœrednio z
budow¹ Zak³adów Mecha-
nicznych ,,Gorzów’’,
nosz¹cych wtedy nazwê:
Pañstwowe Zak³ady
In¿ynieryjne nr 3 w Gorzo-
wie. W sierpniu 1947 roku
najbardziej aktywna sporto-
wo czêœæ za³ogi wyst¹pi³a
do dyrekcji z proœb¹ o
zgodê na powo³anie klubu. I
tak powsta³ Zwi¹zkowy Klub
Sportowy Metalowców
PZIn¿., który do koñca roku
mia³ blisko stu cz³onków. Na
czele zarz¹du od razu
stan¹³ dyrektor Jan Kocot,
wiceprezesami wybrano Ry-
szarda Radziszewskiego
oraz Ewalda Kozio³a. Po-
wo³ano sekcje boksersk¹,
siatkówki, koszykówki, teni-
sa sto³owego, lekkoatle-
tyczn¹, a nawet gimna-
styczn¹. Zaraz potem poja-
wi³y siê inne, w tym
pi³karska, szczypiorniaka
oraz p³ywacka. O ¿u¿lu nikt
jeszcze nie myœla³. 

1 czerwca 1949 roku do-
sz³o do fuzji dwóch klubów -
KS Transportowca i ZKSM
PZIn¿. Nowe stowarzyszenie
przyjê³o nazwê: Zwi¹zkowy
Klub Sportowy STAL. Doko-
nano nowych wyborów i pre-
zesem ponownie zosta³ Jan
Kocot, a funkcjê wicepreze-
sa powierzono Stanis³awo-
wi Joñcy. 

Nied³ugo potem do Stali
do³¹czyli ¿u¿lowcy. Pierw-
sze zawody stalowcy zorga-
nizowali 21 maja 1950 roku
na pi³karskim stadionie przy
ulicy Œl¹skiej. Nieco wcze-
œniej, bo w lutym 1950 roku
Jan Kocot przesta³ byæ pre-
zesem klubu. Zosta³ za to
wybrany pierwszym hono-
rowym prezesem Stali.
Obecnie w tym gronie znaj-
duje siê trzech by³ych pre-

zesów. Obok Kocota s¹ to
W³adys³aw Komarnicki i
Witold G³owania. 

Wyrzucony z pracy

Dzia³acze Stali, pod prze-
wodnictwem prezesa Sta-
nis³awa Joñcy, widz¹c
rosn¹ce zainteresowanie
dzia³alnoœci¹ nowej sekcji, nie
czekali ani chwili i zg³osili
dru¿ynê do rozgrywek ligo-
wych. Podobnie jak Gwardia,
dysponuj¹ca bardziej solid-
nym i wyrównanym zespo³em,
dziêki czemu mieliœmy w Go-
rzowie derby. Stal nie mog³a
jednak startowaæ na swoim to-
rze, poniewa¿ wymaga³ on
prac modernizacyjnych. Dla-
tego zawodnicy obu 
gorzowskich wtedy klubów
¿u¿lowych jeŸdzili na stadio-
nie przy dzisiejszej ulicy Olim-

pijskiej, zaœ przy Œl¹skiej z ini-
cjatywy dyrektora… Kocota
rozpoczê³y siê prace moderni-
zacyjne. Zakoñczy³y siê one w
sierpniu 1951 roku i w krótkim
czasie rozegrano wtedy a¿
szeœæ imprez. 

- Wiem, ¿e mój dziadek po-
zostawi³ po sobie kilka cen-
nych rzeczy dla naszego
miasta, w tym bardzo przyczy-
ni³ siê do budowy stadionu
¿u¿lowego - mówi nam Pawe³
Jacewicz, wnuk Jana Kocota.
- Obecnie w samorz¹dzie zaj-
mujê siê pozwoleniami na bu-
dowê. Mo¿e nieco na si³ê, ale
jakiœ wspólny mianownik
mo¿emy tutaj wiêc znaleŸæ i
jestem z tego dumny - dodaje.

Jan Kocot to w ogóle cieka-
wa postaæ. Na œwiat przyszed³
21 stycznia 1912 roku w 
Myœlachowicach w powiecie

chrzanowskim. Na drugie imiê
mia³ Stanis³aw tak jak ojciec,
a mama - Stanis³awa. Pocho-
dzenie mia³ robotnicze. Uko-
ñczy³ Szko³ê Podchor¹¿ych
Rezerwy Piechoty w Zambro-
wie oraz Instytut Administra-
cyjno-Gospodarczy w Krako-
wie. By³ trochê niepokorny i
szybko te¿ zaanga¿owa³ siê w
dzia³alnoœæ polityczn¹, o czym
sam pisa³ w jednym ze swoich
dokumentów.

- W roku 1936 oberwa³em
od policji za udzia³ w manife-
stacji pod Urzêdem Woje-
wódzkim w Krakowie - mo¿na
wyczytaæ w dokumentach, ale
ju¿ nie zosta³o napisane
dok³adnie, za co. Wiadomo
natomiast, ¿e pierwsz¹ pracê
Jan Kocot dosta³ na niewiel-
kiej stacji Dulowa tu¿ obok
Trzebini. Popracowa³ tam za-

ledwie kilka tygodni, gdy¿ zos-
ta³ zwolniony za dzia³alnoœæ w
Organizacji M³odzie¿y Towa-
rzystwa Uniwersytetu Robotni-
czego oraz za przynale¿noœæ
jego ojca do partii lewicowych. 

Wolał Gorzów niż Katowice

W 1937 roku podj¹³ pracê w
Sierszañskich Zak³adach Gór-
niczych. W maju 1939 roku
najpierw zosta³ zmobilizowany
do wojska. Szybko okaza³o
siê, ¿e jest niezdolny i otrzy-
ma³ niebiesk¹ kartê mobiliza-
cyjn¹. W czasie wojny nadal
pracowa³ w Sierszañskich
Zak³adach Górniczych, gdzie
prowadzi³ te¿ konspiracyjn¹
dzia³alnoœæ. Ju¿ po wojnie, w
styczniu 1946 roku zosta³ za
to odznaczony Srebrnym
Krzy¿em Zas³ugi.

Nieco wczeœniej, bo w czer-
wcu 1945 roku, zosta³ po-
wo³any na burmistrza
Miko³owa - jednego z najstar-
szych miast Górnego Œl¹ska.
Dwa lata póŸniej przyjecha³
do Gorzowa i przez cztery ko-
lejne lata by³ dyrektorem
rodz¹cego siê Ursusa. 

- W tym czasie dosta³em
propozycjê objêcia stanowis-
ka wiceprezydenta Katowic,
ale odmówi³em, nie czuj¹c siê
odpowiednio przygotowany
do pe³nienia tej funkcji. Tra-
fi³em wiêc do gorzowskiego
Ursusa, zgodnie zreszt¹ z
moim ¿yczeniem, poniewa¿
chcia³em pracowaæ w przemy-
œle. Posiada³em ku temu ju¿
odpowiednie przygotowanie i
doœwiadczenie - pisa³ w ¿ycio-
rysie, który obecnie znajduje
siê w gorzowskim Archiwum
Pañstwowym.

Od 1951 roku Jan Kocot
pracowa³ w Odlewni ¯eliwa w
Drezdenku, dalej by³ zastêpc¹
dyrektora w Stilonie, by w
1957 roku ponownie zostaæ
dyrektorem, ale ju¿ w
Zak³adach Mechanicznych
,,Gorzów’’. Po piêciu latach
odszed³. Nastêpnie pracowa³
w kilku du¿ych gorzowskich
przedsiêbiorstwach, w tym w
Gorzowskim Przedsiêbior-
stwie Budownictwa Prze-
mys³owego. By³ cz³onkiem
spo³ecznego komitetu budowy
pomnika Adama Mickiewicza.

Uwielbiał góry i
wędkowanie

- Za ka¿dym razem, gdy
przeje¿d¿am obok pomnika
Mickiewicza, myœlê o dziadku,
bo wiem, ¿e mia³ w tym swój
du¿y udzia³ - wspomina Pawe³
Jacewicz. - Nie pozna³em
dziadka, poniewa¿ na œwiat

przyszed³em dwa i pó³ roku po
jego odejœciu. Zbieraj¹c jed-
nak przez lata cz¹stkowe in-
formacje i ogl¹daj¹c pami¹tki
rodzinne mog³em dowiedzieæ
siê, ¿e by³ cz³owiekiem zaan-
ga¿owanym zarówno w spra-
wy spo³eczne, jak i kulturalne.
Co wiêcej, wertuj¹c ró¿ne do-
kumenty zwi¹zane z jego
edukacj¹ i prac¹ zawodow¹,
zbudowa³em sobie obraz
dziadka jako bardzo wszech-
stronnego i pracowitego -
opowiada.

Jan Kocot krótko mieszka³ z
¿on¹ Albin¹ w kamienicy przy
ulicy Armii Polskiej w Gorzo-
wie. Potem zamieszkali przy
ulicy Chodkiewicza. Doczekali
siê córki i syna. 

- Cennym Ÿród³em informa-
cji o zainteresowaniach dziad-
ka s¹ dla mnie przede
wszystkim zdjêcia, z których
wynika, ¿e uwielbia³ on góry
oraz wêdkowanie. Czêsto z
rodzin¹ jeŸdzi³ pod namiot.
Jako dziecko mia³em okazjê
mieæ w swoich rêkach foto-
grafiê dziadka ze z³owionym
szczupakiem, którego - po-
dobno - wyci¹gn¹³ z Ruskiego
Stawku - dodaje nasz roz-
mówca.

Jan Kocot zmar³ 10 czerwca
1977 roku i zosta³ pochowany
na gorzowskim cmentarzu
przy ulicy ¯wirowej. 

- Nieœmia³o przyznam, ¿e
nigdy a¿ tak nie intereso-
wa³em siê ¿u¿lem ani innym
sportem na tak¹ skalê, jak
wielu gorzowian. Pewnie gdy-
by dziadek ¿y³ nieco d³u¿ej, to
mo¿e razem chodzilibyœmy
na mecze i moje ¿ycie jako ki-
bica inaczej by siê te¿ poto-
czy³o. Niemniej jest mi nie-
zmiernie mi³o, ¿e obecnie
mam mo¿liwoœæ pomagania
przy powstaniu czy moderni-
zacji takich obiektów sporto-
wych jak w³aœnie stadion
¿u¿lowy, stadion lekkoatle-
tyczny, hala widowiskowo-
sportowa, boiska pi³karskie
itp., gdy¿ podpisujê z upo-
wa¿nienia prezydenta miasta
pozwolenia na budowê tych
obiektów. Na otwarciu stadio-
nu, czy ogl¹daj¹c wystawê
75-lecia Stali Gorzów my-
œla³em intensywnie i ciep³o o
dziadku. W takich chwilach
czujemy, jakim fundamentem
s¹ korzenie rodzinne i
przek³adaj¹ siê na nasz roz-
wój. Jak kolejne pokolenie od-
daje cz¹stkê swojego ¿ycia
na poczet rozwoju miasta -
dodaje na zakoñczenie Pawe³
Jacewicz.

ROBERT BOROWY

�15Luty 2023 r. ŻUŻEL

● Więcej sportu każdego dnia na stronach www.echogorzowa.pl ●

Jan Kocot (drugi z prawej) wręcza kwiaty żużlowcom Wandy Nowa Huta przed II-ligowym
meczem ze Stalą w Gorzowie w 1959 roku
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Jan Kocot (na dole trzeci z lewej) razem z załogą Ursusa w drodze na jeden z pochodów 1-
majowych
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Zbudował Stal, przygarnął żużel,
zmodernizował stadion
Ka¿da historia zawsze ma swój pocz¹tek. Tak te¿ by³o z narodzinami Stali Gorzów, jednego z najbardziej zas³u¿onych klubów na zachodzie Polski.
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